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In verband met de op handen z1Jnae verkiezingen z1Jn de midden pagina's 
van dit eivolle nummer van ROSTRA geheel gewijd aan de verkiezingspro
gramma's van de groeperingen aan onze fakulteit. 

De wetenschapsdiskussie in ROSTRA begint vorm te krijgen: De eerste vier 
pagina ' s van dit nummer getuigen daar van . Wellicht zouden reakties van 
mensen , die niet tot de door de redaktie genodigde' wetenschappers be
horen, de diskussie nog meer verlevendigen. De r edaktie houdt zich daar-
voor dan ook van harte aanbevolen. ' 

De rubriek korROSTRApondentie blijkt in een grote behoefte te voorzien. 
Wij stellen bijdragen voor deze rubriek bijzonder op prijs. De redaktie 
staat op het standpunt, dat aIle bijdragen in principe worden opgenomen. 
Wij doen echter weI een beroep op de inzenders kritisch te zijn ten aan
zien van de kwaliteit van hun bijdragen. 
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Wetenschap 
• In discussie 

De redaktie heeft het genoegen in dit ' nummer drie bijdragen in het kader 
van "WETENSGHAP IN DIS,GUSSIE" te kunnen afdrukken. Wij wijzen er met nadruk 
op, dat iedereen zijn bijdrage in deze discussie ' kan leveren. Wij rekenen 
dan ook op een storm va~ reaktieso 

Een'wankel 
Datgene waarop een theorie be trekking 
heeft, noemt met het "domein" ervan, 
"a body of related information about 
which there ,is a problem" (Shapere). 
Vroeger meende men dat de theorien die 
gezamenlijk een tak van wetenschap 
vormen, aIle afhankelijk zijn van de 
definitie van een bepaald 'domein. Deze 
opvatting wordt door sommige - vooral 
Nederlandse - economen, die grote waar
de hechten aan de omsch~ijving van een 
"kenobject", nog weI aangehangen, maar 
door hedendaagse methodologen verwor
pen. Dat een bepaald geheel aan infor
matie inderdaad een domein vormt, is 
een hypothese, die op grond van nader 
onderzoek kan worden verworpen., Er 
bestaat geen methodologisch beginsel 
a priori dat ,economen verbiedt of ge
biedt om in hun theorieen bijv. over 
macht of ondeDdrukking te spreken. 

De definitie van'het zg. kenobject kan 
daarom nooit een reden zijn voorstel
len tot vernieuwing af te wijzen die 
een verandering met zich brengen van 
het domein. Het heeft echter ook weinig 
zin een wetenschap "ter discussie" te 

redo 

schuitje 
stellen zoals dat vandaag zo diepzinnig 
heet. Als er wat vernieuwd moet worden, 
moet er iets worden gemaakt. Kom lie
ver voor de dag met een nieuwe 'theorie. 
Dan is er iets om over te praten. De 
vooruitgang in , de we tens chap wordt be
reikt door nieuwe theorieen te maken. 
Probleemstellingen, theorieen en do
meinen veranderen. lepere poging tot 
oplossing van oude problemen roept 
nieuwe problemen op. Beter dan naar 
haar onderwerp laat een tak van weten
schap zich dan ook begrenzen als een 
problemengenealogie. 

De meeste theorieen lossen, wat . Shapere 
noemt, compositionele prablemen op: zij 
verklaren het gedrag van de samenstel
lende delen van het domein Er zijn 
echter ook theorieen die evolutionaire 
problemen oplossen: zij verklaren de 
ontwikkeling van de elementen in het 
domein. Een geslaagd voorbeeld van die 
laatste soort is Darwins evolutietheo
rie. , 

Als ' ik het goed begrijp, heeft E(kko) 
V(an) l(erland), geinspireerd door 

Klant 

uitspraken van et',n socioloog, iets 
tegen compositionele economische theo
rieen en verwacht hij het heil van e
volutionaire theorieen. Economen be
drijve~ "grand theory" en "abstracted 

' emp~ricism". "Slech ts de ins titutio
nalisten en de aanhangers van de his to
rische school vormen hierop een uitzon
dering" • 
Die zin heb ik met verbazing gelezen •. 
Heeft E.V.l., die voor zijneigen ogen 
theorieen meent te zien verworden tot 
goedkope ideo logie, dan nog nooit ge

'hoord van de uitvinder van zijn eigen 
zienswijze? Dat 'had ik van iemand die 
dagelijks bij het lezen van de krant 
wordt ge~onfronteerd met macht, on
derdrukking en uitbuiting en ze daarom 
node mist in economische theorieen en 
oraties, niet verwacht. Kom, kom: 
slechts het institutionalisme en de 
historische school? Heeft Friedrich 
Engels dan, staande aan een graf, ie
~nd vergeefs met Darwin vergeleken? 
Hij schreef hem niet minder toe dan 
de ontdekking van de ontwikkelings
wet van de menselijke geschiedenis en, 
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wat in het bijzonder economen interes
seren moet, van "das spezielle Bewe
gungsgesetz der heutigen Kapitalisti
schen Produktionsweise und der von ihr 
erzeugten burger lichen Gesellschaft". 
Inderdaad, Karl Marx. -

Het zou overigens weI eens waar kunnen 
zijn dat wij om tot realistisch theo
rieen te komen meer aandacht moe ten 
geven aan macht . Hier en daar schijnt 
er a1 een begin mee t e zijn gemaakt. 
Zimmerman bijv. schrijft het verschijn
sel van de dalende winstvoet, dat wij 
in de afgelopen vijftien jaar hebben 
kunnen waarnemen, toe aan de toegeno
men macht van de loontrekkers (Maand- , 
schrift Economie, ' maart 1974, pp. 267-
285). Het zou ook weI eens goed kunnen 
zijn voor eton~men als zij meer wisten 
van economische geschiedenis (waarom 
niet verplicht in het kandidaats?). Het 
is mij echter niet duidelijk geworden 
waarom E.V.I. meer van evolutionaire 
dan van compositionele economische 
theorieen verwacht. De methodologische 
problemen waarmee de economen nu al 
te kampen hebben en die hij ze zo 
zwaar aanrekent, zullen er aIleen maar 
door worden vergroot. 

De moeilijkheden van economen bestaan 
niet daarin dat zij, zoals E.V.I. meent 
gebruik maken van andere middelen dan 
de beoef~naren van de natuurwetenschap
pen. De natuurkundigen, met name ver
nieuwers als Galilei, Einstein en Bohr 
passen ook in ruime mate het gedach
tenexperiment toe. De valwet van Gali
lei geldt onder de voorwaarde van een 
vacuum, dat niet bestaat. De naruur
kundigen bedienen zich daarmee van een 
idealisatie die voor die van de ge- 
sloten tweesectoreneconomie of de 
wereld van Robinson Crusoe niet onder
doet. In de astronomie en de astro
fysica kunnen nog minder geleide ex
perimenten wo~den uitgevoerd dan in de 
economie. Het gebruik van anthropo -
marfe termen als "arbeid ll

, "kracht" 

en "energie" duidt erop dat z~lfs de 
introspectie en de empathie in de na~ 
tuurkunde een - ,zij het rudimentaire -
heuritische functie vervullen. Plausi
biliteit is een heuristisch argument 
dat ook in de natuurwetenschap veel 
wordt aangewend. Metafysische denk
beelden (beweringen die niet empirisch 
kunnen worden weerlegd) plegen de har
de kern te vormen van natuurwetenschap
pelijke onderzoekprogramma's. 

Er be. taat dan ook geen afzonderlijke 
natuurwetenschappelijke methode. Er 
bestaat een empirisch-wetenschapp'elijke 
methode die door iedere onderzoeker, van 
de werkelijkheid (een domein), of ' hij 
wil of niet, wordt toegepast. Toetsre
sultaten zijn echter sterkere argumen
ten voor aanvaaraing of verwerping van 
een tbeorie dan plausibele redenen, de 
uitkomsten van gedachtenexperimenten 

, of interpretaties op grond van intro
spectie en empathie. De ideale empi
risch-wetenschappelijke theorie is 
consistent, falsifieerbaar, streng ge
toetst en niet weerlegd. Het ideaal is 
tot dusver dichter benaderd in de na
tuurkunde dan in de economie, omdat 
de orde in natuurkundige domeinen sta-
bieler blijkt te zijn dan die in eco
nomische,. Algemene economische theo
rieen zijn door een gebrek aan univer-

' sele numerieke constanten in de regel 
niet-falsifieerbaar. Zij worden vaak, 
omdat het niet anders kan, ~anvaard 
of verworpen om redenen van plausibili
teit . 

De beoefenaren van de natuurwetenschap 
kunnen in het algemeen dus beter ge
fundeerde besluiten nemen dan economen 
maar dat sluit uiteraard niet uit dat 
met een plausibele theorie wel eens kan 
worden raak geschoten. Met de theorie 
van het internationale betalingsver
keer bij de hand, was het bijv. niet zo 
moei lijk te voorzien dat het optreden' 
van de Verenigde Staten met medewerking 
-van brave centrale banken zou leiden 

tot ineenstorting van het systeem van 
Bretton Woods, ook al werd er in de 
theorie van maeht zelfs niet gerept. 
De kana op ,mis schieten is eehter gro
ter. De keuze van economische theo
rieen wordt veel meer dan- die van na- , 
tuurkundige door voorkeuren en voor- ' 
oordelen en daardoor in sommige geval
len ook door maatschappelijke idealen 
bepaald. De wetenschappelijke funde
ring van liberalisme en socialisme 
is gemetseld met behulp van metafy-
s isch Ceme)lt. 

De afstand tussen realisatie en ideaal 
zal nog worden vergroot, als wij ons 
gaan. toeleggen op evolutionaire theo~ 
rieen. Dat leert ons bijv. de natuur~ 
wetenschap. De falsifieerbaarheid van 
de darwinistische evolutietheorie is op 
zijn minst een hoogst twijfelachtige 
zaak. Sommige methodologen verklaren 
haar voor niet-wetensehappelijk, want 
tautologisch, anderen zien er een 
"zwakkere'" theorie in die voornamelijk 
aantoont dat het in beginsel mogelijk 
moet zijn een teleologiseh tot een 
causale verklaring te reduceren, ande
ren menen dat er in zeer beperkte mate 
mee kan worden voorspeld. Het specula
tieve element in een evolutionaire 50-
ciale theorie is nog yeel groter. Ik 
beveel E.V.I. de lezing van het omvang
rijke werk van de door hem op zo on
rechtvaardige wijze genegeerde Marx 
aan. Hij zal dan kunnen zien dat daaiin 
een overvloedig gebruik wordt gemaakt 
van hypothesen in de vorm van "als •.• 
dan" en van alle andere middelen die 
economen plegen aan te wenden . Ook de
ze theorie kan daarom worden geinter
preteerd als "een rationalisatie van 
vooroordelen" en "aanvech tbaar", want 
niet "degelijk getoetst". Wat wij ook 
doen ter verbetering van de theorie, 
economen zi t ten nu eenmaal in een~, 

wankel schuitje. 

Relevaittie, daar gaat het om 
I . Gaarne wil ik ingaan op de vraag 

van de redaktie om een bijdrage te 
leveren over het ter discu55ie ge- , 
5 te Ide thema. 
Daarbij wil ik beginnen met mijn 
waard'ering ui t te spreken voor het ' 
initiatief van de redaktie om in 
Rostra bepaalde ' thema's door ver
s chill~nde personen - en daardoor 
naar ik hoop vanuit verschillende 
invalshoeken - te laten bespreken. 
Het zal de lezer daarbij niet ver
bazen als ik de aan de orde gestel
de prob lematiek ook' projec teer op 
he,t vakgebied waarop ik mij in het 
kader van de taakverdeling binnen 
de faculteit ,gespecialiseerd heb: 
de bedrijfseconomie en in het bij
zonder de bedrij fsorganisa tie. 

2. Ais startpunt voor mijn beschou
wingen wil ik trachten in mijn ei
gen woorden te beschrijven welke 
de strekking is van de betogen van 
de beide eerste inl~iders, althans 
zoals deze bij mij is overgekomen. 
Ik kom dan tot de volgende samen
vatting van deze strekking. 

4 

a. Een theorie die poogt of pre ten
deert een beschrijving en ver
klaring van maatschappelijke ge
beurtenissen te gev,en en tracht 
een instrumentarium op te bouwen 
voor de besturing van maatschap
pelijke gebeurtenissen is - ook 
'al wordt daarbij uitdrukkelijk 

'\ 

gesteld dat de bestudering ge
schiedt vanuit een bepaald as
pek t ' (1. e. het economische) -
maatschappelijk irrelevant als 
daarbij niet wordt aangesloten 
bij de historische ontwikkelin
gen 'en actuele maatschappelijke 
s i tuaties . 

b. De keuze van de uitgangspunten 
bepaalt de inhoud van een theo- , 
rie en daarmede haar maatschap
pelijke relevantie. 

c. De onmogelijkheid hypothesen te 
to e tsen in IIlaboratori umsitua
ties" door: het isoleren van de 
te bestuderen verschijnsele n 
(hetgeen in de natuurwetenschap
pen vee i beter kan) leid t tot ab
stracties en denkc ons tructies 
die ver af s taan van h,et fei te-

lijK maatschappeliJk geheuren. 

In grote trekken kan ik het met deze 
stellingen weI eens zijn, maar ik zou 
toch nog weI enige kanttekeningen wil
len plaatsen bij de m.i. te oppervlak
kige en voorbarige conclusies die de 
schrijvers van de eerste inleidingen 
hierin op sommige punten trekken. Daar
na zal ik ingaan op de vraag in hoe
verre de gesignaleerde bezwaren ook 
opgaan voor -het wetenschappelijk on
derzoek en de theorievorming in het 
vak organisatiekunde. 

P.Verburg 
3. In de eerste plaats een kanttekening 
bij hetgeen de heer van lerland onder 
het kopje "ideologie", heeft geschreven, 
waar hij concludeert: "De theorie 
dreigt te verworden tot een rationali
s atie van vooroordelen of tot een goed
kope ideologie die een aantal belangen 
veilig moet stellen". Een interessante 
stelling, die echter geenszins nood
zakel i j kerwijze voortvloeit uit het
geen hij in de genoemde paragraaf daar
aan voorafgaand heeft geschreven en die 
dus in fie te een s lag in de luch't is. 
Hij maakt het nog erger als hij deze 
stelling tussen haakjes toelicht met 
een voorbeeld: "Zonder het idee dat 
onder bepaalde omstandigheden het 
streven naar maximale winst tot eert 
maatsehappelijk optimum leidt - en 
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deze stelling blijft zeer aanvechtbaar 
- zou het bestaansrecht,van de bedrijfs
economie en de op winstbasis produce
rende onderneming bijvoorbeeld verval
lenTl. 
Waarom is de genoemde stelling aanvecht
baar? Omdat ze zo vaag geformuleerd is 
dat ze altijd wel 'opgaat ala men maar 
de juiate invulling kiest van de "be
paalde voorwaarde" en van hetgeen men 
wil optimaliaeren? 
Op deze grond zou ik het met de gege
ven kwalificatie wel eens kunnen zijn. 
Maar gezien de rest van zijn stelling, 
vermoed ik eerder dar hij bedoelt dat ' 
het streven naar maxima Ie winst niet 
leidt tot een maatschappelijk optimum 
(whatever that may ber. Ik vermoed 
verder (maar je moet bij deze uiteen
zetting blijven gissen) dat de redene
ring achter zijn bewering is: als het 
streven naar maximale winst niet leidt 
tot een maatschappelijk optimum, dan 
is het winststreven fout en dus ver
liest de bedrijfseconomie haar be
staansrecht. 
Een oppervlakkige en voorbarige con
clusie. In de eerste ,plaats wordt hier 
blijkbaar - zonder enige nadere argu
mentatie - aan de theorie een deel 
van een , "filosofisch cos tuum" (zie het 
artikel van de tweede inleider) aange
me ten .. Aan de vraag of het winststre
ven, ook als het niet tot' een optimum 
leidt, weI een positieve bijdrage in 
die richting kan geven dan weI juist 
averechts werkt, wordt geheel voorbij 
gegaan. 
In de tweede plaats wordt impliciet 
beweerd dat de b,edrijfseconomie haar 
bestaans'recht ontleent aan het streven 
naar maximale winst. Hier wordt de 
bedrijfseconomie theorie beschouwd als 
uitsluitend dienstig aan de op winst
basis producerende onderneming. Hier ' 
wordt verondersteld dat voor zgn. 
"non-profit" organisaties de bedrijfs
economie geen enkele betekenis zou heb
ben. Alsof de niet op winstbasis ope
rerende organisaties nooit geconfron
teerd worden met vraagstukken van in
vesteringsprioriteiten. Alsof over
heidsbedrijven niet met (soms zeer 
ingewikkelde) vraagstukken van kosten
calculaties e.d. te maken hebben. AIs
of het voor overheidsorganisaties nooit 
van belang zou zijn d.m.v. bijv. markt
onderzoek meer over het ' "clientsysteemtl 

te weten te komen. 
Bepaalde onderdelen van de bedrijfseco
nomie zouden in een maatschappij zonder 
op winst gerichte bedrijven (een deel 
van) hun relevantie kunnen verliezen, 
maar de geformuleerde conclusie is, in 
zijn algemeenheid onjuist. 

In de -derde plaats wordt voorbij gegaan 
aan de ontwikkelingen in de bedrijfs- ' 
economische theorie waarbij het streven 
naar maximale winse' helemaal niet meer 
zo'n centrale plaats inneemt als in het 
verleden weI het geval was. De invloed 
van bijv. de ontwikkelingen van de theo
rie v,an de besluitvorming (met een be
langrijke inbreng vanuit de gedragswe
tenschappen) op de bedrijfseconomische 
theorie 'wordt dan ook geheel verwaar
loosd. 

4. Een tweede kanttekening betreft de 
wens van de heer Conijn om de theorie 
een ander filosofisch jasje aan te me
ten, omdat het de vraag is of de huidi
ge economisch liberale visie nog weI 
afgestemd is op deze tijd. 
Ik ben het volledig met hem eens dat 
een theorie die slechts zou handelen 
vanuit en slechts dienstbaar zou zijn 
aan een bepaalde maatschappijvisie, 

als te eenzijdig moet worden gekwali
ficeerd. 
Een economische theorie zou in staat 
moeten zijn denkwijzen, modellen en 
andere instrumenten te leveren om de 
economische konsekwenties (b.v. op het 
gebied van de welvaartsontwikkeling) van 
maatschappelijke structuurveranderingen 
althans enigermate te voorspellen. 
Uitdrukkelijk zij daarbij gesteld dat 
zulk een theorie dan nog eenzijdig -
namelijk eenzijdig ec'onomisch - is. 
Degenen die de verantwoordelijkheid 
dragen voor de beslissingen die uit
eintielijk hepalend zijn v~~r de maat
schappelijke structuur, dienen niet 
alleen van dit instrumentarium gebruik 
te maken, maar van alle door de onder
scheiden wetenschappelijke disciplines 
ontwikkelde instrumenten. 
Op elke van de wetenschappelijke disci
plines rust de taak om vanuit het eigen 
specialisme een deel van het maatschap
pelijk instrumentarium systematisch te 
ontwikkelen en blijvend te actualiseren 
met een zo groot mogelijke mate van toe
komstgerichtheid. 
Met daarbij het voortdurend besef dat 
men in feite slechts een deel-instru
mentarium ontwikkelt. 
In de ond'erwijssituatie binnen een be
paalde discipline zal naast de over
dracht van de systematiek van het eigen 
instrumentarium ook aandacht dienen te 
worden besteed aan de relatieve plaats 
die dat gedeelte heeft in het totaal 
van de maatschappelij~e 'en organisato
rische besluitvormingsproblematiek. 

5. Ten slotte de vraag of de organisa
tiekunde voldoet aan de stellingen die 
ik in het begin van dit artikel heb 
weergegeven. Zeker' niet in alle opzich
ten, maar in grote lijnen wel. 

Daarbij dient te worden bedacht dat de 
organisatiekunde zich meer' specialiseert 
op een bepaald ervaringsobject (de struk
tuur en het intern en extern functione
ren van organisaties) dan op een be
paalde wetenschappelijke discipline. 
Oorspronkelijk opererend vanuit een en
kele discipline (de technische c.q. de 
economische) zijn er twee duidelijke 
ontwikkelingen in de organisatie-theo
rie te onderkennen, te weten: 

- een steeds verdergaande interdisci
plinaire behandeling van organisatie

. vraagstukken. 

- een steeds doorgaande actualisering, ' 
d.w.z. een voortdurende gerichtheid 
op de eigentijdse maatschappelijke 
en intern-organisatorische situaties J 

in ' sommige gevallen ook zover gaand 
dat de theorie een stimulans is ge
worden voor praktische veranderingen. 
Ik wil volstaan met enkele ontwikke
lingen als illustratie te noemen. 

Ais voorbeelden (en niet meer dan dat) 
van de eerste ontwikkelingen kan worden 
genoemd de uitbouw van de arbeidskunde 
naar de ergonomie en de ontwikkeling van 
de theorie van de besluitvorming met haar 
wiskundige, economische en gedragsweten
schappelijke aspekten. Ook de wijze 
waarop - hiatorisch bezien - het vraag
stuk van de budgettering in organisaties 
is benaderd, kan als voorbeeld dienen • . 
Na vele jaren van ontwikkeling in de 
richting van administratief-technische 
perfectionering komt het accent daarnaast 
steeds meer te liggen op vraagstukken 
van het functioneren van dergelijke sys'
temen (vgl. b.v. Hofstede en Argyris). 

Ais voorbeeld van de tweede ontwikkeliag 
wil ik wijzen op de zeer sterke veran
dering die zich heeft voltrokken in de 
uitgangspunten van de theorie voor wat 
betreft het denken, over de rol van de 
mens in de organisatie. 'Duidelijk is 
in de theorie een ontwikkeling merkbaar 
(vgl. Crozier), waarbij de mens achter
eenvolgens werd beschouwd als 

- een instrument, waarvan de reacties 
op een situatie eenduidig zijn te 
voorzien; 

- een voelend en willend wezen, met van 
\ individu tot individu uiteenlopende 

beweegredenen als gevolg waarvan zijn ' 
reacties veel ingewikkelder zijn dan 
die van welk mechanisch instrument 
ook; 

- een denkend wezen, waarvan een deel van 
het werk in een organisatie bestaat 
,uit het bijdragen aan de oplossing van 
problemeri en dat voor deze besluitvor
ming ook - zij het steeds in relatief 
beperkte mate - capaciteiten heeft. 

Het is dan ook geen wonder dat in de 
huidige organisatietheorie en - praktijk 
het vraagstuk van de spanning tussen de 
behoeften en mogelijkheden van organisa
ties enerzijds en de behoeften van het 
individu aan erkenning en ontplooiings
mogelijkheden anderzijds steeds meer 
aandacht krijgt. 

De organisatietheorie is dan ook gedeel
telijk te zien ,als een synthesevorming 
ten behoeve van de praktijk vanuit ver
schillende wetenschappelijke' discipli
nes, waarbij de in die disciplines ont
wikkelde theoretische vernieuw~ngen 
steeds opnieuw hun weers lag vinden. An
derzijds is zij een voedingsbodem (in de 
zin van probleemaandrager) voor meer 
monodisciplinair gerichte onderzoekin
gen ter verdieping van de inzichten 
in bepaalde verschijnselen van het or
ganisatiegebeuren. 
Ik meen dan ook te mogen stellen dat 
veel van wat in de organisatietheorie 
wordt ontwikkeld niet aIleen een actu
ele praktische relevantie heeft, maar 
ook - zij het veelal nog in bescheiden 
mate ~ toekomstwaarde. 

, 'f 
Voor zover die theorie het functioneren 
van Kleine eenbeden betreft, is als 
onderzoekmethode voor sommige aspekten 
de "lahoratoriumproef" mogelijk (b. V. 

ten aanzien van het meten van de effek~ 
tiviteit en de efficiency van de com
municatie in Kleine groepen). Daarnaast 
is door observatie, enquetering e . d. het 
gebeuren binnen organisaties vaak beter 
gedetailleerd waarneembaar en daardoor 
beter concreet analyseerbaar naar de 
meest relevante aspekten dan wellicht 
bij een aantal macro-economische ver
schijnselen het geval is. 
Door geavanceerde onderzoekstechnie
ken heeft de organisatie-theorie het 
zeer speciale ' karakter van "experi
mente Ie theorie" - hier bedoeld in 
de zin van een theorie gebaseerd op 
de praktijkervaring van de schrijver -
die haar vele jaren heeft geken
merkt, voor een belangrijk deel weten 
kwijt te raken. 

Voor een belangrijk deel en dus ge
Iukkig niet helemaal, want dan 'zou 
wellicht de abstractiegraad weI eens 
zo groot kunnen worden dat de prak
tische relevantie twijfelachtig wordt. 
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Welvaartstheorie en 
"Welke boodschap hee-ft de huidige wel
vaartstheorie voor een niet-liberaal?lI .. 
Deze klemmende vraag stelt Juhan Conijn 
op een pregnante wijze in zijn artikel 
"Welvaart in theorie" ,(Rostra, febr. 
1975). Dit artikel ,bevat een aantal 
kritiekpunten op de we lvaartstheorie. 
Niet al deze punten van kritiek zijn 
echter even sterk. Conijn zegt bijvoor
beeld: "Niet geheel t oeva llig blijkt 
er volgens de meeste theoretici onder 
volkomen concurrenti e sprake te ' zijn 
van een optimale. allokatie". Maar het is 
uitgerekend de welvaartstheorie, die 
zich heeft uitgesloofd om aan te tonen,. 
dat er onder volkomen concurrentie geen 
sprake hoeft te zijn van een optimale 
allokatie. De laatste vijftien jaar is 
het falen van het marktmechanisme, geba~ 
seerd 'op centrale begrippen als exter
ne effekten en ondeelbaarheden, opgerukt 
naar de eerste plaats van de in de wel
vaarts theorie bes tudeerde onderwerpen. 
He t is nu de beurt van de conservatie
ven om te klagen: "Radicals, who see 
externalities in the very existence of 
the present order, are ( •..• ) likely 
to perceive externalities everywhere. 
Hence from that perception follows no
tion of the planned economy and the 
ideology of socialism". (Riker en Or
deshook"Positive Political Theory, 
Englewood Cliffs 1973, blz. 292). 
De welvaartstheorie is voor socialisten 
interessant, omdat zij de enige tak is 
van de economie, die zich niet beperkt 
tot pe welvaart van het ' individu, maar 
de welvaart van de samenleving als 
geheel tot v06rwerp van naar analyse 
maakt. Het is dan ook niet verwonder
lijk dat grote socialisten als Oskar 
Lange, en Jan Tillbergen hun ide'een in 

' de eerste plaats uit ,de welvaartstheo-
rie hebbell geput. Niet zozeer uit de ~ 
sorns inderdaad wat steriele - zuivere 
welvaartstheorie, maar uit de toepas
singen ~an de welvaartstheorie op 'de 
economis~he orde. Volgens Tinbergen 
is de theorie van de optimale econo
mische orde zelfs de essentie van de 
welvaartstheorie. Daarbij zijn de 
maatschappelijke' instituties niet de 
gegevens, maar juist de onbekenden van 
het vraagstuk. Men kan tegenwerpen 
dat ook Marx zich met de maatsch~ppe
lijke in&tituties heeft , bezig gehouden. 
Maar de theorie van Marx is, zoals be
kend, een theorie over het kapitalisme. ' 
Over het socialisme komen we bij M,arx 
ell zijn volgelingen we'inig ,te weten. 
Deze leemte is door de toepas sing ,van 
de welvaartstheorie op economische 
ordes '"pgevuld. Reeds in de twintiger 
jaren vroegen welvaartstheoretici zich 
af hoe een socialistisch stelsel 
rationeel zou kunnen funktioneren. D~ 
hierover gevoerde diskussie, waaraan 
onder ' anderen de reeds genoemde Lange 
deelnam, werd in de Tweede Wer'eldoorlog 
afgesloten door Schumpeter en , Lerner. 
Vooral' de laatste was een welvaarts-

I theoreticus van het zuiverste. water. 
Na de Tweede Wereldoorlog hebben voor
al ~ergson en Tinbergen de welvaarts
theorie op het socialisme toegepast. 
Bergson deed dit door de waardeoorde
len, die een overheid over de behoef- ' 
ten heeft, te betrekken in zijn ana
lyse van de Sowjet-economie. Tinbergen 
postuleerde opnieuw de meetbaarheid 
van het nut en kwam zo tot uitspraken 
over de gewenste inkomensverdeling. Het 
is overigens begrijpelijk dat Conijn 
di t alles, heef to genegeerd omdat hij 
zich nu eenmaal had voorgenomen uit
sluitend de Paretiaanse welvaartstheo
rie te kri tiseren, ter,wij 1 Tinbergen 
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en Bergson van de Pigoviaanse respek
tievelijk de "Bergsonia'lnse" welvaarts
theorie gebruik maken. , 
Maar ook 'de Paretia'lnse welvaartstheo
rie is de laatste tien jaar ,opnieuw 
vOQr de theorie van het socialisme re
levant geworden. Haar beoefenaren zijn 
namelijk begonnen twee allokatiemetho
den te onderzoeketi', die juis t in een 
socialistisch stelsel aktueel zijn, na
melijk het demokratisch over leg en de 
,bureaukratie. Zij komen daarbij niet ' 
tot uitspraken op basis van. de bes'taan
de inkomensverdeling, doch tot aanbe~ 
velingen die bij elke inkomensverdeling 
gelden. Voor een overzicht van de be
langrijkste. theoretische bijdragen op 
dit gebied, die doo'r Olson, Buchanan, 
Tullock, Downs, Niskanen en Vanek zijn 
geleverd, verwijs ik naar mijn ora tie 
(Ekonomie en demokratie in het staats
bestuur, Deventer 1973). 
De kritiekpunten, die Conijn tegende 
Paretiaanse ,welvaar'tstheorie opwerpt" 
zijn ondelring afhankelijk . Zijn hoofd
bezwaar bestaat uit het feit, dat de 
Paretiaanse theorie haar beoordelingen 
maakt op basis van gegeven preferen
tieschema's, die bepaald worden door 
de behoeften, de inkomensverdeling en 
de mate van aanwezige kennis. Daaruit 
vloeit logisch voor't dat hij het (neo ) 
Paretiaanse welvaartskriterium niet ak-

" septeert, dat hij niet in' de neu'trali-
. te,it daarvan gelooft' en dat hij het 
begrip "externe effekten" niet voldoende 
relevant vindt voor het milieu-probleem. 
Had Conijn de eerstgenoemde vooronder'
stellingen van de Paretiaanse welvaarts
the'orie aanvaard, dan zou hij ook de 
daaruit voortvloeiende begrippen en me
thoden niet hebben verworpen. Ik doe 
dus het mee'st recht aan Conijn's' betoog 
door in te gaan op de 'door hem genoemde 
uitgangspunten: de preferentieschema's, 
die gebaseerd zijn op de behoeften, de 
mate van aanwezige kennis en de inko~ 
mensverdeling. 
I. De schaal van behoeften is niet aI
leen in de welvaartstheorie een datum, 

,maar in de gehele ekonomische weten
schap. Conijn had beter kunnen vragen: , 
"Welke boodschap heeft de ekonomie voor 
een niet-liberaal?". De s tudie van de 
behoeften behoort disciplinair nu een
maal tot de sociologie. In theorie zou 
een meer interdisciplinair gerichte be
nadering nuttig kunnen zijn. In de 
praktijk zal dan blijken, dat het inter
disciplinaire werk voornamelijk door 
ekonomen moet worden verricht, omdat 
de sociolbgen 'op het verschijnsel van 
de behoeften niet dat theoretisch licht 
hebben geworpen, dat ekonomen zo node 
ontberen. Er is in de sociologie zelfs 
een stroming ontstaan, die op zijn beurt 
wee'r de in de ekonomie gevolgde aanpak 
tot voorbeeld , neemt. Ingeval Conijn of 
andere studenten een idee zouden hebben 
hoe de behoeften als endogene variabe
len zinvol in de theorie , van het' ekono
mis~he systeem kunnen ,worden opgenomen 
(waardoor de welvaartstheorie bijvoor
beeld yoor het probleem van ' het socia
lisme nog relevanter , zou worden dan nu 
al is), wil ik hen met de vormgeving 
van dat idee graag behulpzaam zijn. 
2. De mate van aanwezige kennis is 
slechts in de leerboeken een datUm. In 
verschillende takken van ekonomie is 
de kennis allang geen datum meer, maar 
een variabele, die onder andere afhangt 
van de aard van de ekonomische orde. 
Bijvoorbeeld in het h'ierboven genoemde 
welvaartstheoretische onderzoek naar 
het demokratisch over leg en de bureau
kratie als allokatie-methoden, is de 

~. Van den Doel 
vooronderstelling van volledige infor
matie losgelaten. Trouwens: reeds Hen
nipman bracht onderscheid aan tussen 
sUbjec'tieve en objectieve rationalitei1:. 

. (Economisch motief en economisch prin
cipe, Amsterdam 1945). Het verschil 
tussen beide vormen van tationaliteit 
ontstaat enerzijds door gebrek aan in
forma tie over alle mogelijke gedrags
alternatieven en hun implikaties, an
derzijds door de onmogelijkheid om alle 
informatie te verwerken. Verder onder
zoek is echter noodzakelijk naar de be-
tekenis van beperkte informatie voor • 
het karakter van het we~vaartsoptimum 
en, voor de mogelijkheid dit optimum te 
bereiken. 
3. In de Paretiaa~s e welvaarts theorie 
is de inkomensverdeling inderdaad een 
datum. Conijn wijst er terecht op dat 
ook Hennipman deze.tekortkoming van de 
Paretiaanse welvaartstheorie volledig 
erkent. Deze erkenning betekent echter 
niet dat de toepassingen van de Pare-
tiaanse welvaartstheorie op de ekono-
mische orde waardeloos zijn. Ik noemde 
reeds de mogelijkheid, dat sommige kon
klusies bij elke inkomensverdeling gel-
den. Voorzover da~ niet het geval is, 
zijn de toepassingen'van de Paretiaan-
se welvaartstheorie eerst dan bruikbaar, 
als de "policy-maker" zijn visie op de ' 
gewenste inkomensverdeling heeft geex
pliciteerd. Zonder een uitspraak over 
de , inkomensverdeling zijn er oneindig ' 
veel Pareto-optima. Het "optimum 'opti
morum". is pas bepaald wanneer het neo
Paretiaanse streven naar een zo groot 
mogelijke welvaartskoek is aangevuld 
met" een Bergsoni'llans streven naar een 
bepaalde verde ling van die koek. En te
genover die verde ling staan welvaarts- a; 
theoretici zeker niet onverschillig. ,.., 
Voortbouwend op welvaartstheoretische 
tradities heeft bijvoorbeeld Tinbergen 
normen opgesteld ' voor een socialistische 
inkomensverdeling. Als Conijn konklu-
deert dat er een nieuw begrippenkader 
nodig is, dan vat ik dit op 'als een 
pleidooi voor verdere ontwikkeling van 
de welvaartstheorie van Bergson eo Tin
bergen. Deze konklusie neem ik dan 
graag over. 

Li~eratuur: 
J. Drewnowski, The economic theory of 

socialism: a suggestion for recon
sideration, in: M.Bornstein (ed.), 
Comparative economic systems, Third 
Edition, Homewood 1974, Ch'.17 

J. Tinber'gen, The significance of wel
fare-. economics for socialism, in: 
On political economy and econometrics 
Warszawa 1964; een nederlandse ver
taling van dit artikel verscheen in : 
Socialisme en Democratie, sept. 1965 

J. Tinbergen, An interdisci'plinary ap
proac~ to the measurement , of utility 
or welfare, Fifth Geary Lecture, 
Dublin 1972 
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Op onze Fakulteit is een conflict 
gaande over de omdoping van het Burge
Meester Tellegenhuis in Maupoleum. 
Maupoleum is de naam, die spelenderwijs 
aan ons gebbuw werd gegeven. Het is een 
toespeling op de vroegere eigenaar 
Maurits (Maup) Caransa en op het mauso
leumachtige karakter van ons gebouw. 
Sinds de openstelling van het gebouw, 
3 ' jaar geleden, is de naam Maupoleum 
bij zijn §ebruikers ingeburgerd geraakt 
De officiele opening, die 1 jaar later 
plaatsvond en waarbij aan ons gebouw 
de naam 'Burgemeester Tellegenhuis werd 
verleend, heeft 'daar niets meer aan 
veranderd. 
Tegens:pelers in deze"omdopingsaffaire" 

• zijn de voorzitter van het Faculteits
bestuur, Prof. dr. L.A. Ankum en de 
voorzitter van de Beheersraad ' drs. 
Woudhuysen. 
Professor Ankum was voorstander van 
een ,naamsverandering, omdat zijnsin
ziens een aanpassing aan het,gegroeide 
spraakgebruik noodzakelijk werd. 
Zijn opponent, drs. Woudhuysen is de~e- , 

ne, die 2 jaar geleden bij de officiele 
opening de naam Burgemeester Tellegen~ 
Huis aan ons gebouw verleende. Ui t , ont
steltenis b£eft hij de ~e zaak- bij het 
College van Bestuur aangekaart. 
Inmiddels is er aan deze affaire' een ' 
einde gekomen door de uitspraak van 
het C.v.B. en de aanvaarding van het 
voorstel in de Faculteitsraad. Het 
C.v.B. heeft het verzoek van drs. 
Woudhuysen naast zich neergelegd. Zij 
is van mening, dat zij niet mag in
grijpen in een interne aangelegenheid 
van de Faculteit. De Faculteitsraad 
heeft in haar vergadering d.d. 17 
maart ha~r goedkeurin~ gehe cht aan 
het voorstel van het Faculteitsbestuur 
en een bedrag van 4500' gulden gevo
teerd voor de omdopingsceremonie. 
Bedoeling is dat de heer Caransa de 
omdoping zal verrichten. Voor deze 
gelegenheid is een sChilderij aange
kocht voorstellende de heer Caransa 
en voorzien van de lijfspreuk van de 
U. v.A.:"Heldhaftig-Vastberaden-Barm
hartig". Het schilderij zal tijdens 
de ceremonie aan de heer Caransa word
en aangeboden, nadien zal het een 
plaats vinden naast de hoofdingang. 
De receptie is vastgesteld ep a.s. 

dinedag om 4 uur in zaal 4275. 
Om enige duidelijkheid te verkrijgen 
in deze kwestie verzoehten wij de he
ren Ankum en Woudhuysen een toe licht
ing te geven op hun respectieve stand
punten. Tevens vroegen wij de twee 
andere betrokkenen: de heer Caransa 
en mevrouw Tellegen, om commentaar. 

Professor Ankum 

"We zitten al enige jaren met een 
naam, die niemand aanspreekt. De mees
te mensen kennen hem niet eens en 
zelfs i~ officiale atukken wordt de 
naam Maupoleum gebruikt. Je kan wel 
proberen zo'n ontwikkeling tegen te 
houden, maar we zitten gewoon met 
twee jaar ervaring; het is niet gelukt. 
Dat we de naar.l ·Maupoleum en niet 

Caransahuis hebben genomen komt uit 
het zelfde voort; je kan wel blijven 
experimenteren, maar wie zegt dat het 
aanslaat? En het hoeft allemaal niet 
meer zo star en statig als vroeger. 
Ik vind Maupoleum een leuke naam en 
ji eert er terloops een toch wel bril
jant zakenman mee. 
Dat met name Dick Woudhuysen zich hier 
z6 aver heeft opgewonden, daar kan ik 
best inkomen; als je een naam, geeft 
aan een gebouw en je verzorgt een 
plechtige opening met familie en ge
nodigden en zo, dan heb je niet de 
opzet om na twee jaar te zeggen:'kom 
we nemen weer eens een andere naam'. 
En hij zal het ook wel een beetje eru 
vinden voor de familie Tellegen". 

Woudhuysen:" amateuriatisch, bombast!ischl' . . 
Drs" Woudhuysen 

"Het is een belachelijke gang van za
ken dat je een officieel gegeven naam 
gaat veranderen, omdat in het populai
~e spraakgebruik een andere naam wordt 
gebezigd en wat voor ~~n: Maupoleum, 
dat is eenleuke grap, maar die kan je 
toch nant als officiale naam voor je 
gebouw nemen. Als we dat gaan doen dan 
weet ik er ook nog wel een paar: bun
ker, konijnenhokl Er zijn toch zoveel 
gebouwen in Amsterdam, die een s'cherts
naam hebben en dat is nog nooit aan
lei ding geweeat om dat als echte naam 
te gaan gebruiken, dat zou ook te gek 
zijn. 
Je komt een heel eind -- en dat heb ik 
ook in die brief aan Ankum geschreven-
a-ls je die naamsaanduiding duidelijker 
maakt. Nu he'bben we alleen iets boven 
de hoofdingang, dat valt niet zo OPe 
Ik ben al ~egonnen om op die gele pa
pierjes van de Beheersraad, 'Burge
Meester Tellegenhuis' te zetten, je 
zou het ook 2E de deuren VB'll de hoofd
ingang kunnen zetten en bij de ingang 
van de pakeergarage, dan wee~iedereen 

" ••• bunker, konijnenhok ••• " 

na twee weken 'wel da t di t het Burgemees
ter Tellegenhuis is. 
Heeft u dat schilderij van Caransa ge
zien dat hem aangeboden wordt bij de 
opening?, datis z6 amateuristisch en 
dat bombastische opschrift:'heldhaftig 
vastberaden, barmhartig',zoiets kan je 
toch niet naast je hoofdingang hangen. 
Ik heb een brief aanhet College van 
Bestuur geschreven om deze naamsveran
dering tegen te houden, formeel is er 
geen beroepsrecht, maar dit gaat mij 
toch wel e'en beetje al te ver'J 
( drs. Woudhuysen was ten tijde van 
het inte'rview nog niet op de hoogte 
van de uitspraak van het C.v.B •• RED.) 

Mevrouw Tellegen 

"Dit is een aangelegenheid van de Uni
versiteit, persoonlijk zou ik het wel 
jammer vinden als het doorging. Ik be
grijp ook niet dat een naam zo wee'r , 
afgeschaft kan worden. Men heeft mij 
destijds toestemming gevraagd voor het 
gebruik van de naam 'Burgemeester 
Tellegenhuis' en het zou gepast zijn 
als ze dat ook doen, wanneer ze de 
naam willen veranderen en dan ga ik 
niet akkoord". 

Caransa 

"Ik vind het aardig dat ze het nu die 
naam Maupoleum gaan geven en dat ik 
uitgenodigd b~n voor die receptie. 
Met die naam heb ik het wel even moei
lijk gehad, liever M. Caransahuis, 
maiir je moet het in het teken van de 
tijd zien; een beetje ludiek. 
Het is wel geinig en dat kan ik wel 
waarderen als Amaterdamse volksjongen. 
Trouwens het is niet toevallig dat die 
'eer' voor mijn persoon juist van de 
Economische Faculteit komt; dat spreekt 
ze wel aan, het zakenleven. Een man 
als Keynes was ook een groot zakenman; 
hij heeft miljoenen op de beurs ver
diend. 
Ik heb gehoo,rd dat ik bij die opening 
een schilderij krijg aangeboden, maar 
dat blijft daar wel hangen, nou het 
zal me' benieuwen" ~ 

N.B. Iedereen, die op welke wijze dan 
ook gebruik maakt van het gebouw is 
uitgenodigd voor, de receptie. 

H.S. 
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RONDI'UIT 
Wie de sfeer in de fakulteits

raad van nu vergelijkt met die van 
enkele maanden geleden zal opmerken 
dat er weI iets ten goede veranderd 
is. Twee mannden gelden schreef ~dri 
Starn in Rostra over een aantal zaken 
in benoemingsprocedures die verbeterd 
zijn sinds de problematiek rondom de 
vervulling van de vakature van de 
lee'rstoel Welvaartseconomie. Het , re,.' 
6ultaat van da verbeterde procedures 
vie 1 bijv. op te merken bij de behan
~eling in de fakulteitsraad van het ' 
rapport van de benoemingscommisie lec
toraat bedrijfseconomie. Na een half 
uur bespreking, over een duidelijk en 
doorzichtig rapport, nam de fakulteits
raad unaniem de vPordracht van de com
missie over. 
WeI maakte , de raad dankbaar gebruik 
van de betere mogelijkheden tot be
oordeling;het werk van een benoe
mingscommissie blijkt bepaald niet 
tevergeefs te zijn. L'euk om op te mer
ken is nog dat de Aktiegroep Ekonomen, 
die in ,het verleden sterk plei~te voor 
betere benoemingsprocedures, daar nu 
ook een, goed gebruik van maakt. 
Waard90r de sfeer in de fakulteits
raad er bepaald niet slechter op 
wordt. 

In de laatste Rostra heeft men 
een aantal bijdragen over de Her
structure ring kunnen lezen. E~n van 
de voornaamste zaken uit dit wets
ontwerp is de eenjarige propedeuse. 
Aan die ~enjarige propedeuse wordt 
door een besluit van de fakulteits
raad danig getornd,. De bezitters van 
het V.W.O. diploma, die geen Wiskun
de 1 in hun eindexamenpakket ,hebben, 
worden toch toegelaten tot onze ' 
fakulteit. 
E~n van de overwegingen van de raad 
voor dit besluit VIas dat in princi
pe mel).sen met eindexamen midde,lbare 
school zouden moe ten kunnen studeren. 
De fakulteit ,is bereid gebleken dit 
ook , daadwerkelijk mogelijk te maken 
door een propedeuse van meer dan ~~n 
jaar voor deze categorie studenten 
in te voeren. Het alternatief voor 

, deze categorie studenten, eenbij
scholingecurses in de zomervakantie 
gegeven door een 'niet-universitaire ' 
instelling, is bepaald niet bevorde
lijk voor een goed studieverloop aan 
de Universiteit. Immers, vlak na een 
zwaar jaar op de middelbare school 
met het he Ie laatste jaar doorlopend 
schoolonderzoeken is vakantie brood
nodig, het deelnemen aan de intro
duktiedagen van de Un£versiteit en 
Fakulteit moet niet bemoeilijkt (zo 
niet onmogelijk gemaakt) worden en 
natuurlijk moet de aankomende stu
dent de gelegenheid hebben om te 
kunnen wennen in zijn nieuwe stad. 
Niet in de laatsta plaats zal de 
fakulteit zelf hat beste kunnen be
oordelen wat er bijgeschoold, moet 
worden en hoe dat moet, wat er ook 
voor pleit dat de fakulteit zelf 
deze categorie studenten opvangt. 
Het , is, dan ook vreemd dat Staats
secretaris Klein zo blijft vast
houden aan een vierjarige cursus
duur. Tameer daar, naast de onder
wijskundige bezwaren, het laatste 
argument dat de, Staatsaecretaris 
ervoor had, als zou de Herstructu
rering bezuinigingen opleveren, als 
onjuist is aangemerkt in een on
langs verschenen r~pport van een , 
werkgroep va~ de Academische Raad. 
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En tenslo'tte heeft de studieadvi
seur van onze fakul te'i t het bestuur 
meegedeeld dat "het feit, dat voor 
deze categorie stydenten de prope
deuse effectief langer zal gaan du
ren, levert met betrekking tot de 
studiebeurzen evenmin problemen op". 

Mede op grond van haar ervarin
gen met een herprogrammering, is dit 
niet de eerste keer dat onze fakulteit 
tot de slotsom is gekomen dat een 
goede studie in vier jaar niet mog~
lijk is (alle Economische, Fakultei\;en 
hebben eenzelfde konklusie getrokken 
en, zoals bekend, staan de Economische 
Fakulteiten in deze konklusie zeker 
niet aIleen). 

Het organiserend Committee van 
de boekenaktie voor de Uni,versi tei t 
van Hanoi zette in Rostra no. 36 
haar verzoek aan de Fakulteitsraad, 
verdubbeling door de raad van het 
door het Committee ingezamelde geld, 
uiteen. De fakulteitsraad heeft in
derdaad het bedrag verdubbeld, ten
einde boeken en/of vaktijdschriften 
aan te kunnen bieden. De samenwer
kingsovereenkomst tussen de Univer
siteit van Amsterdam en de Univer
siteit van Hanoi kan nu ook wat 
onze fakulteit betreft reeele in
houd krijgen. Voor de lector Economie 
van de Centraal Geleide Volkshuishou-' 
dingen biedt deze samenwerkingsover
eenkomst in ieder geval een goede mo- ' 
gelijkheid zijn vak verder te ontwik
'kelen. Dat dit ook een overweging 
voor de besluitvorming zou kunnen 
zijn, naast de door het Committee 
naar voren gebrachte overwegingen, 
aat werd pas staande de vergadering 
naar voren gebraoht~ Niet, zoals te 
verwacnten lijkt, door docenten ( 
hoewel de lector E.C.G.V. dit zelf 
niet kon doen, daar ' de voordracht 
van de fakulteit voor deze vakature 
nog door de Staatssecretaris moet 
worden overgenomen), maar door 
studenten. 

Waarschijnlijk zal de fakulteits
raad in april ,het rapport van' de com
missie Normen vaste dienst verder be
handelen. In december is het rapport 
a1 besproken in de raad, maar toen was 
er niet voldoende, tijd om de zaak af 
te r,ondan. Dat is ook niet verbazing
wekkend daar het rapport poogt mormen 
aan te dragen, op grond waarvan mede'
werkers in vasta dienst benoemd zou- " 
den moeten worden. Een bijdrage' aan 
het door de fakulteit te voeren per
soneelsbeleid en dAt zijngeen hamer
stukken. Wat ook weI bleek uit de dis~ 
kussie in december in de fakulteitsraad. 

In het rapport wordt voorgeeteld 
medewerkers in vaste dienst te benoemen 
, mi ts zij enige jaren bui fen de uni
versiteit hebben gewerkt. Dit om te 
voorkomomen dat eenstudent, via een 
kandidaatsassistentschap en een tijde
lijk me~ewerkerschap, automatisch in 

vaste dienst kan komen. De proeftijd 
voor de in vaste dienst te benoemen 
medewerkers zou komen te vervallen. 
Naast de medewerkers in vaste dienst 
zullen er medewerkers in tijdelijke 
dienst blijven bestaan, die naast de 

' te vervullen onderwijstaak, een proef-
schrift kunnen schrijven. ' 

Ervaring buiten de Universiteit 
wordt nuttig geacht als ,verruiming van 
het gezichtsveld van in vaste dienst te 
benoemen medewerkerso Middels een tij
delijk medewerkerschap wil men stu
denten, die daarvoor in aanmerking 
komen, de gelegenheid bieden om een 
proefs·cp.rift te schrijven. 

Niet iedereen is echter even ge- · 
lUkkig met de voorgestelde regeling. 
De proeftijd voor de in vaste dienst 
te benoemen medewerkers zou komen te 
vervallen, zodat men uitsluitend is 
aangewezen op de selektieprocedure. 
En dat wordt geen vooruitgang gevon
den bij de huidige regeling, waar-
bij men pas na een proeftijd (het 
tijdelijk'medewerkersschap)- in vaste 
dienst kan komen. Anderzijds vreest 
men dat begaafde studenten, die een . ' 
medewerkerschap aan de faculteit aan
trekkelijk vinden, voor de faculteit 
verlaren zullen gaan. Zij missen 
immers het perspectief om in vaste 
dierist te komen, ook al zijn zij nog 
zo goed. Inplaats van de voorgestelde 
regeling heaft men Ii ever een scherpe 
selectie bij aan te trekken medewerkers 

' die, tenzij zij niet voldoen iri hun p 
proeftijd, vervoigens na hun proeftijd 
in vaste dienst komen. Men acht zo'n 
regeling een betere garantie voor 
het nivo van aan te trekken medewerkers, 
en dus ook voor het nivo van het on_ 
derwijs. 

Wiens van Asselt 

F-R 
BESLUITENLkJST 

17 februari, 34e vergadering 
(besluitenlijst nog niet officieel 
goedgekeurd) 

-De regeling ten aanzien van de doc
toraalscripties wordt gewijzigd. In 
het vervolg zal de mogelijkheid be
staan om een doctoraalscriptie te 
schrijven waarin geen tentamen is 
afgelegd, mits de doctoraalexamen
commissie daarvoor toe stemming ver
leent. 

• 
-Er wordt een structuurcie. Verkeers
en Vervoerseconomieingesteld. (het 
structuurrapport dat deze cie. moet 
opstellen dient als leidraad voor 
een benoemingscie., red.). De cie. 
zal bestaan uit 5 docenten en 2 stu
denten. Tot lid worden benoemd de 
heren Kapoen, Lambooy,Venekamp, 
Vonk en Van der Zijpp. Het Faculteits
bestuur wordt gemachtigd de student
leden te benoemen. 
-Er wo 'rdt ingesteld een ,benoemingsciew 
Marktbeleid en Marktonderzoek, welke 
cie. zal bestaan ,uit 5 docenten en 
2 studenten. Tot lid worden benoemd 
de heren Dreesmann, Uitermark, Vene
kamp, Willems en Van der Zijpp. 
Het Facul tei tsbe'stuur ,wOI'dt gemach
tigd de studentleden te benoemen. 



~Dst:~a 
v E R K I EZ I N as bijsluiter 

aktiegroep ek.onornen 
Het afgelopen jaar heeft de studenten
beweging misschien weI de belangrijkste 
overwinning in haar bestaan behaald, 
nl. de verlaging van het collegegeld 
van f 1000 tot f 500. Dit resultaat 
is vooral tot stand gekomen dankzij 
maar liefst twee jaar durende college
boycot. 
Aan onze faculteit heeft gedurende de
ze twee jaren bijna 60% van de studen
ten aan deze boycot deelgenomen, ter
wijl de overige 40% welbetalers voor 
het groots te gpdeel te ,.it daartoe ge
noodzaakte beursstu~enten heeft·bestaan. 
Daarmee heeft onze faculteit een zeer 
belangrijk aandeel gehad in het uitein
delijke r esultaat van de boycotactie. 
Gedurende de. jaren van de boycot zijn 
er aan onze faculteit 2 maal verkie
zingen geweest voor zowel de Faculteits
als Universiteitsraad terwijl de boy
cotters van het actief en passief kies
recht waren uitgeslo ten. Ondanks dit 
feit heeft de Aktiegroep toch aan deze 
verki e zingen deelgenomen oil! de s tuden-' 
tenvertegenwoordiging niet in handen van 
de staf te leggen en om de belangen van 
de boycotters zowel in de U.R. als in de 
F.R. veilig te stellen. 
Het belangrijkste resultaatein dit opzicht 
is zonder twijfel de tot s tandkoming van 
de faculteitsbewijsjes, die de boycot in 
feite mogelijk maakte en in onze faculteit 
werden ingevoerd op initiatief van de 
Aktiegroep. 

ONDERWIJS 
Op onderwijsgebied is de laatste jaren het 
een en ander door de Aktiegroep op de 
faculteit tot ' stand gebracht in de ver
sChillende s tudiefasen. 

PROPEDEUSE 
Na jarenlange oppositie van opvolgende 
eerstejaarsgroepen heeft de Aktiegroep in 
de Raad de ins telling van een propedeu
secie. kunnen bereiken die tot doel heeft 
om de huidige propedeusestudie grondig op 
de helling te zetten wegens de kennelijke 
mislukking ervan. Het doel van de Aktie
groep is een algemene inleiding ,in de eco
nomische wetenschap met een aangepaste 
wiskundeopleiding voor studenten zonder 
W-I. Dit laatste is overigens al gedeel
telijk bereikt. 
Op basis van de Porpedeusenota van febru
ari jl. en de discussies, op de Onderwijs
dag zal aan de voorste'llen van de eerste
jaars moeten worden voldaan. , In de alge
mene inleiding moe ten de volgende onder
delen een plaats hebben: geschiedenis 
van het economisch denken, methode van 
de economie ; economische geschiedenis, 
bestudering van de vooronderstellingen 

v.l.n.r. bpven: Jan Peerdeman, Flip van Sloten, Rob Kerstens , Hein Vrolijk, 
Piet de Vrije, Rik Hindriks. 

onder: Wiens va n Asselt, ,Rients van Zanen, Gertjan Zwiers. 

die aan de ' economie ten grondslag liggen 
en actuele onderwerpen. Voorts dient een 
halt te worden toegeroepen aan de toene
mende wiskundelast in de propedeuse en 
moet m.n. in de inleidingsfase niet 'aI
leen de multiple-choice methode gehan
teerd worden bij de toetsing. 
Op korte termijn zal de Aktiegroep stre
ven naar: 
-meer actuele onderwerpen in de prope
deuse, 
-verlenging van de geldigheidsduur van 
de toetsen tot twee jaar en in december 
een tweede serie herkansingen voor de 
B-toetsen. 

-bekendmaking en bespreking van de toets-
ui tsl,agen direkt na het tentamen. 

KANDIDAATS 
In het kandidaats is het sinds kort mo
gelijk geworden om papervervangende the
ma-groepen te volgen, terwijl in de toe
komst d£t soort werkgroepen zelfs tenta
menvervangend zal zijn. 
Gezien de kritiek op het huidige onder
wijsprogramma, zoals uit de Kandidaats
nota en de Kandidaatsenquete naar voren 
is gekomen, stelt de Aktiegroep de vol

'gende verbeteringen voor: 

- invoering van het semes terbloksys teem. 
Hierdoor wordt het mogelijk de stof 
beter te behandelen en eventueel d.m.v. 
korte referaten discussie en uitdruk
kingsvaardigheid te stimuleren. 

- uitbreiding van de keuzemogelijkheden 
in de kandidaatsfase (me thodologie , 
in6ormatica, marxistische economie) 

- invoering van de behandeling van actu
ele onderwerpen in de programma's van 
de verschillendevakken 

- in navolging van de Vakgroep Recht dient 
bij alle vakken direkt na het tentamen 
de uitslag besproken te worden; even
eens moet aan het eind van het blok 
het studieprogramma en het onderwijs
~ysteem geevalueerd worden. ' 

DOCTORAAL 
In de doctoraalfase heeft de herprogram
mering eveneens tot problemen geleid. 
Allereerst is hier ongeveer een derde 
deel (!) van het programma ges chrapt of 
overgebracht naar de pre-kandidaatsfase. 
Ook hier leveren de trimesterblokken 
,een ernstige belemmering op om op gede
gen wijze een vak ' te bestuderen. De gro-
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tere keuzevrijheid heeft voorts in de 
hand gewerkt dat vele vakken doublures 
vertonen. De samenhan'g en coordinatie 
tussen nauw verwante vakkenpakketten moet 
verb,etered iiorden. 
Inmiddels worden ook . in het doctoraal 
ini tiatieven ondernomen de s tudie' te vElr
beteren en de Posthumisering' terug te 
dringen, zoals op de Onderwijsdag is 
'gebleken. De Aktiegroep werkt hieraan 
actief mee en stelt de volgende ver
beteringen voor: 
- invoering van semesterblokken, mn. 

in de A- en B-vakken. 
- verschaffen van de mogelfjkheid ex

tra vakken te doen zonder de studie
toelage te verliezen. 
in de studie moet meer aandacht be
steed worden aan actuele onderwer- ' 
pen, een meer historische benade
ring van de theorie, de verschillen
de stromingen en de relatie econo
mische wetenschap en maatschappij. 

- invoering van onderzoeksprojecten 
in de doctoraalfase. 

Het bovenstaande kan sleGhts goed 
functionere'n, als de studenten actief 
participeren in de vakgroepen. Aange
zien op onze faculteit de studenten 
uitgesloten zijn van het vakgroepsnivo, 
moeten zowel in ' de FR als in de vak
groepen zelf door studenten stappen 
ondernomen worden voor de opens telling 
van de vakgroepen voor de studenten. 

AVONDSTUDIE 
Di t j aar is, voor het eers t ges tart 
met prope<ieuse-onderwijs voor avond": 
studenten. Na aanv~rikeliike "terug
houdendheid" van docentenzijd\!, ,heeft 
de U.R. vorig jaar het besluit geno
men tot invoering van de avondstudie. 
Gezien de zware belasting die de avond
s,tudie oplevert voor stu'derenden die 

overdag werken en de hier in het ge
ding zijnde externe democratisering, 
heeft de Aktiegroep , zich op drie pun
ten sterk 'gemaakt. 
Het is de studentenvertegenwoordiging 
in de U.~. (Aktiegroep en ASVA-frac
tie) gelukt om 7 extra docenten voor 
de avondopleiding te doen toewijzen 
aan de faculteit. 
In de faculteitsraad en de Voorberei
di~gscie. Avondopleiding heeft de Ak
tiegroep gepleit v~~r e n langere 
geldigheidsduur van de behaalde toet
sen dan in de dagopleiding. Voorts is 
op voors tei va,n de Aktiegroep de voor
gestelde grootte van de werkgroepen 
van 50 (!) teruggebracht tot 30. Op 
basis van de ervaringen van de ' avond
studenten moeten de aanvangsproblemen 
in de avondstudie opgelost worden. De , 
Aktiegroep zal nauwiettend de ontwik
kelingen in deze blijven volgen. 

BENOEMINGEN 
T.a.v. het benoemingsbeleid heeft de 
Aktiegroep het afgelopen jaar een 
harde noot moe ten kraken wat betreft 
de vervulling van de leerstoel Wel
vaartstheorie en Organisatie van de 
Markteconomie. Zowel het College van 
Bestuur als de Facultaire Geschillen
cie. hebben de bezwaren tegen de ge
volgde procedure onderschreven, maar 
kwamen uiteindelijk tot de conclusie, 
dat afwezigheid van de gestelde en 

' erkende fouten in de procedure niet 
tot een andere voordracht zou hebben 
geleid, zodat geen reden bestond de 
procedure terug te dt;aaien. Teg~nover 
het verlies van de zaak zelf staan 
belangrijke verbeteringen in de be
noemingsprocedures die na deze zaak 
hebben gelopen. Sollicitanten worden 
tegenwoordig reeds gehoord als een lid 

van de benoemingscie. dat wil, terwijl 
de benoemingscriteria in de desbetref
fende structuurrapporten met pijnliJke 
zekerheid in acht worden genomen. Te
vens vindt er tegenwoordig ook altijd 
een uitgebreide inhoudelijke argumen
tatie plaats. Beter laat dan nooit 
zullen we maar zeggen! 
Resultaten die op basis van het aC,tieve 
en kritische beleid van de Aktiegroep 
tot stand zijn gebracht, zijri verder: 
de nieuwe leerstoelenverdeling in de 
sociale economie (methode en geschie
denis van de economie (Klant), het 
lectoraat Economie va~ de Centraal 
Geleide Stelsels) en de instelling van 
een lectoraat voor de prop. bedrijfs
economie. Voorts: de participatie van 
studentenzijde bij de benoeming van 
een medewerker bij de vakgroep Recht 
en de benoeming van de studie-adviseur. 

TOT SLOT 
'Het beleid van de Aktie-groep staat 
niet alleen bij verkiezingen ter dis
cussie, zoals bij de twee eenmansfrac
ties (Studecon en de Werkgroep)in de 
FR. De Aktiegroep slaapt niet in na 
verkiezingen maar werkt bij voortduring 
en actief aan een progressief beleid 
in de Faculteit. Ook het afgelopen 
jaar zal dit niemand zijn ontgaan. 
STEM DAAROM AKTIEGROEP EKONOMEN 
JE STEM TELT DAN DUBBEL ! 
Kom donderdagsmiddags op de vergade
ringen van de Aktiegroep en ,blijf 'in
vloed uitoefenen op ' ons beleid. 

Aktiegroep Ekonomen ' 
Iedere donderdagmiddag ver-

, gadering: 
aanvang 15.00 uur, zaal 2233 
Maupoleum 
tel. 525 4122, kr. 2163. 

-. 

Po. rt i j v. C!.~ .. ~ ~o~;~ o~;~.~.~,~~ 
Wij zullen ons beleid in de facul
teitsraad baseren o.'m. op de volgen
de uitgangspunten': , 
I. geen polarisatie op basis van een 

scheiding in, geledingen ' 
2. bij werkelijk belangrijke kwes ties 

zal de Partij van de Economi's'ten 
de eigen geleding , zo mogelijk recht
streeks raadplegen. 

PROGRAMMA 

ONDERWIJSBELEID 

- voortgang van evaluatie van het 
onderwijs nieuwe s tij 1; verru1llllng 
van de cursusduur, voorzover blijkt 
dat de doelstelling omtrent inhoud 
niet worden gerealiseerd; 

- verdere uitbouw van een volwaardige 
avondopleiding; 

- stimulering van andere dan cursori
sche onderwijsvormen. 

ONDERZOEKBELEID 

- onderzoek mag bij de planning niet 
als "res tpos t" worden beschouwd 

ten gunste van beheerstaken; 
- interne publicatie en regelniatige 

bespreking van onderzoekresultaten; 
- verbetering van de onderzoekfacili

teiten (inc!. bibl,iotheek); 
~ inschakeling van studenten in on

derzoekprojecten; 
- centralisatie van de b'ibliotheken. 

PERSONEELSBELEID 

- verbetering van de organisatie van 
het regelmatig te houden openbaar 
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van het wetenschappelijk personeel; culteitsorganen mag niet leiden tot , 
onderzoek-, onderwijs-, bestuurs- uitholling van de verantwoordelijk-
en beheerstaken dienen efficient heid van de faculteitsraad; 
en redelijk verdeeld te worden; '- op korte termijn dient een vergader-

- in beginsel verricht ,ieder lid van reglement voor de faculteitsraad te 
het wetenschappelijk personeel be- worden opgesteld; 
stuurs- en beheerstaken; - aangezien onderwijs moet worden opge-

- formulering . van een aanstellings-, vat als een tweerichtingsverkeer, dient 
promotie-' en ontslagbeleid, m.n. ook op het laagste ,niveau de medezeg-
ook voor personeel in tijdelijke gens chap van allen die in het onder-
dienst; verduidelijking van de wijs participeren, te worden verze-
rechtspositie van deze laatste ca- ' kerd. 
tegorie. 

BESLUITVORMING 

- terugdringing van tijdsbeslag voor 
bestuur- en beheerstaken: de verba
le component in het faculteitspro
dukt is te groot; 

tas 
KLANT 
KNAACK 
ZIMMERMAN 
v.d. WEEL 
BROUWER 
TREUMANN 

In de Faculteitspolitiek wordt zelden aandacht be steed 
aan de TAS. Maar al te vaak vormt de TAS op de personeels
formatie een sluitpost. Dit bleek o.a. bij de opzet van de 
avondstudie, waar pas door een attente Beheersraad gewezen 
werd op het feit dat niet alleen extra docenten nodig waren, 
maar ook extra inzet van de TAS voor administratief werk~ 
portiersdiensten en kantinewerk. 

Door een aantal vakgroepsecretaresses en bibliothecaresses is nu Lydia 
van der Ark-Zi idel voorgedragen voor de TAS-zetel in~ de F'.R •• Lydia is secl'''
taresse bij het ISMOG en lid van de Beheersraad van het Maupoleum. 

Lydia zal actief optreden voor een personeelsbeleid, dat meer dan voor
he en rekening houdt met de TAS. Als de formatie inkrimpt, moet niet direkt 
de TAS het slachtoffer zijn. Ook voor de problemen van, het personael bij de 
reproductieafdeling en de portiersdiensten moe ten goede oplossingen worde,n 
gevonden. 

• 



Werkgroep Ekonomen 

POLITIEK KLIMAAT 

Politiek aan de economische faculteit. 
Hoe definieer je die ' "politiek" die 
hier bedreven wordt eigenlijk? Het 
blijkt dat je kleur moet bekennen. Je 
kunt niet elke zaak op zijn eigen me
rites beoordelen. Echter dit kleur 
bekennen houdt in dat je kiest: liever 
gezegd: er wordt meestal voor je geko
zen. Je bent liberaal 'of het tegen
overgestelde. Als je dan afslaat van 
het straatje waarvan verwacht wordt 
dat je het bewandelt, dan ben je in
consequent, opportuni£t etc. Dit ge
voel van onvrijheid is fundamenteel, 
ook aan onze faculteit. 
De Werkgroep wordt nu gevormd door een 
aantal mens en , die niet tegen zich aan 
laten ·leunen. Onze basisfilosofie: 
Geen stigmatisering, er wordt niet voor 
je gekozen en "politiek" mag geensy
noniem worden van "het doe 1 heiligt 
de middelen". 
Wat dit laatste punt betreft zijn in 
het afgelopen jaa;r: de kwestie BO,rgste
de (aanstelling als lid van het dage
lijks bestuur van de Faculteit) en de 
benoemingsprocedure van Van den Doel 
kenmerkend geweest v~~r de sfeer. 
Aktie heeft altijd een voordeel boven 
"geen aktie" of re-aktie. Het komt in 
de 'publiciteit. Maar laten we alsje
blieft niet uit het oog verliezen wel
ke richting deze aktie weI heeft. 
Tijd voor consolidatie is niemand meer 
gegund. Toch is na iedere aktie een 
bezinkingsperiode noodzakelijk. Door
dravende aktie geeft een vertroebe
ling van het beeld en schept een on
gedurigheid waarbij niemand meer 'kan 
werken. Het ''behoedzaam twijfelen" op 
zich is weliswaar een kenmerk van de 
wetenschapper, maar daarbij moet weI 
worden bedacht dat er ook een zekere 
rust voor nodig is. 

Wetenschapsinterpretatie 

Sommige mensen spreken weI van een 
crisis in de economische theorie. WeI 
dan ligt hier weI het breekpunt in de 
discussie; de keuze van de premiss en 
en de beoordel~an de alternatieve 

,uitkomsten. Ais we dit onderkennen 
hoeven we geen twee stromingen (bv. 
Mandel - Schouten, Vesvu congres) te
genover elkaar te plaatsen. --
Ooze zienswijze is dat het de taak van 
een econoom is verschillende mogelijke 
oplo'ssingen in zo' n vorm te presen
teren dat iedereen hierover mee kan 
oordelen. Dit maakt de opdracht van de 
econoom vastomlijnd en als mens wordt 
er geen zwaardere wissel op zijn ver
antwoordelijkheidsgevoel getrokken als 
op ieder ·ander. ' 
Met dit gevo~l te werken is bevrijdend 
en ee'rlijk. De Htuatie waarinonder
zoek en beoordeling in een hand zijn 
moet beslist vermeden worden, want de 
kans op fouten is veel te groot. Te~zij 
we een onwankelbaar vert,rouwen hebben 

. in een dirigistische staats':'orm! 

PAj)LBAItEKE; 

Verkiezingen 

Komende verkiezingen zullen in het te
ken van de herstrukturering staan; daar
om is het van belang een lijn te 
schetsen waarlangs de Werkgroep Ekono
men zich zal richten wanneer. de be
staande plannen op dit gebied verder 
geconcretiseerd gaan·worden. 
Dan is ' het goed te weten dat ' de Werk
groep zich van harte aanlsuit bij -de 
nota Meys, die opgesteld is in ant
woord op de herstructureringsplannen 
van de minister, als advies aan de Aca
demische Raad. 
Hierin wordt gesteld en aangetoond dat 
een studieduur van 4 jaar onhaalbaar en 
wetenschappelijk onverantwoord is. Vijf 
jaar wordt als aanvaardbaar geacht. 
Di-t houdt een zekere herstrukturering 
in. Wij vinden dat dit toelaatbaar is. 
De student moet medeverantwoordelijk
heid v~~r de besteding van de over
heidsgelden voelen en moet daaruit dan 
ook conseq~nties trekken. 

Vakstudie contra wetenschapsbeoefening. 

We zitten aan deze faculteit met een 
tamelijk heterogeen vakkenpakket, wat 
coordinatie onder ling weI eens wat 
moeilijk maakt. Hierdoorheen speelt 
het dilemma van de vakstudie contra 
wetenschapsbeoefening. Ais wij (de 
hele gemeenschap) aan de Universiteit, 
aan de faculteit besloten hebben deze 
instellingen voor een zo breed 'moge
lijk publiek open te stellen dan moe
ten' de consequenties getrokken worden 
van een verschillende motivatie. Dit 
houdt geen HBO in, maar weI een plu
riforme opzet van de studie, al in een 
vroeg stadium. 

Propedeuse 

Gestreefd moet worden in principe naar 
een propedeuse van niet langer dan een 
jaar. Daarin moet duidelijk gemaakt 
worden.welke mogeUjkheden de econo
miestudie biedt en waarin ook de zwaar~ 
te van .de cursus voor de rest van de 
studie representatief is. 
De 46 puntenregeling voldoen redelijk. 
OOk de indeling van het jaar in 2 se
mesters voldoet onzes onziens goed, 
waarbij we moeten opmerken dat dit 
niet betekent dat ' we ons nu totaal niet 
kunnen vinden in de jongste propedeu
senota. Een bredere algemene inleiding, 
waarin onderwerpen als eC'onomische 
theorie in zijn tijd geplaats (dog-• . 
mengeschiedenis), inl. in de te gebrui
ken boeken etc . verdient 0nzes in
ziens beslist ruimere aandacht. Dit 
moet echter geen extra tijdsbeslag be
tekenen .!' 

' Exe~plarisch of thematisch onderwijs 
lijkt ons niet zinnig in deze prope
deutische fase van de studie. We z~Jn 
tegen groepsevaluatie en door de groep 
vastgestelde criteria. Oeverloze di8-
cUBsies moe ten vermeden worden. WeI 
verdienen aktuele onderwerpen meer 
aandacht • . 

Kandidaatsfase 

Het blokkensysteem verdient .uiteinde
lijk de voorkeur boven het semester
systeem. Een meer creatieve inpreng 
in de vorm van projektgroepen is van 
harte welkom. Dit echter altijd fa
cultatief. 
Diegenen 'die b.v. accountancy gaan doen 
zijn al zwaar belast. Per vak .zou, als 
dat zich er voor leent, meer aandacht 

' aan aktualiteiten besteed kunnen worden. 

II 



Doctoraalfase 

Studenten in vakgroepen, terwijl d~ 
verantwoordelijkheid van de studie
inhoud bij de docent blijft l~ggen. 
De eigen inbreng van de student in de 
werkgroepen kan groot zijn. Deze fase 
voldoet. 

Avondstudenten 

De avondstudenten zijn een groep men
sen die studeren onder speciale omstan
digheden. Het feit, dat men zich voor 
een avondstudie inschrijft, betekent 
in de meeste gevallen, dat men, om wat 
voor redenen dan ook, in een eerder 
stadium niet de gelegenheid heeft ge-' 
had om een'dagopleiding te volgen. 
De meeste avondstudeten zullen prak
tisch al hun tijd buiten hun norma Ie 
werkkring aan hun studie moe ten bes~e
den, teneinde deze succesvol af te 
ronden. In het kader van de zojuist ge-

schetste situatie, verdient het aanbe
veling deze groep studenten een hoge 
prioriteit· te verlenen qua studiebege
leiding en andere faciliteiten. Gepleit 
zal worden voor een soepele 'tentamenre
geling, spreiding der vakken. De opof
feringen die de meeste avondstudenten 
zich moete'n getroosten (gezin, vrije 
tijd, etc.) zijn bijzonder zwaar . 00-
nodige lastenverzwaring moet vermeden 
worden. De Werkgroep staat borg . 

De Werkgroep Ekonomen wil ervoor waken 
dat de studie niet verzandt in oever
loze discussies. De studieopzet moet 
zodanig zijn dat een voldoende mate 
van flexibiliteit gegarandeerd is. De 
econoom moet kunnen reageren op ver
anderende omstandigheden. Dit houdt niet 
in dat er geen concreet vakke'npakket-
moet bestaan waarvan vorm en inhoud be
kend zijn en die een voldoende mate van 

inzetbaarheid van de econoom garande
ren. D.w.z. dat er ook concrete toe
pasbare kennis geboden moet worden. 
Voorzover deze aanwezig ' is, - en die 
is er! - zullen we er voor hoeden dat 
deze behouden blijft. 

Kandidaten voor de Werkgroep Ekonomen 
zijn di t jaar : 

1. PAUL BANEKE 
2. HUBERT STURM 
3. KEES TEN BROEK 
4. ROBERT CLAUSHUIS 
5. BART MEESTER 
6. COR STOOP 
7. PIETER BEEMSTERBOER 
8. JAN ACHTEN 
9. HERMAN VAN HEEMS 

10. KLAAS V AN TULDER 

Economische Faculteits 
13elangen • 

Ooderwijs 

1. Bespoediging van de afronding van en 
de besluitvorming over de studies 
omtrent de propedeuse- en .kandidaats
programma's ten einde aan de in de 
faculteit levende wensen te dien 
aanzien zo veel mogelijk tegemoet 
te ' komen en een zo optimaal mogelijke 
s tudie te bevorderen. . 

2. Invoering van een systematische eva
luatie van hoorcolleges en werkgroe
pen ,per vak en per blok tesamen met 
de studenten die daarin gepartici
pee rd hebben, zulks om lering te trek
ken ui t de ervaringen me t betrekking, 
tot inhoud en methodiek om mede langs 
die weg een zo optimaal mogelijke 
onderwijssituatie te verkrijgen. 

3. Verbetering van de procedure van 
over leg over het onderwijsprogramma 
voor elk vak in elk blok met de stu
denten 'die in dat blok het onderwijs 
in dat vak volgen. 

4 . Verdere invoering van het avondon
derwijs ., Bevorderen van experimen
ten voor een open universiteit. 

5. Intensivering van de programmering 

en conditionering van experimente,le 
onderwijsvormen binnen de faculteit. 

6. Bij de docentenbenoemingen dient de 
onderwijsmotivatie steeds een be
langrijke rol te spelen. 

Ooderzoek 

1. Intensivering van de programmering 
en voortgangsrapportering van de 
in de faculteit op gang zijnde on
derzoeksprojekten: stimulering 
van facult'air onderzoek. 

i. Verbetering ' van de informatie-uit
wisseling over op gang zijnde on
derzoeksprojekten (bijv. door mid
del van stafcolloquia), ter stimu
lering van voortgang en kwaliteit 
van het onderzoek. 

3. Meer stimulansen inbouwen voor pro
motie-onderzoekingen door mede
werkers. 

4. Gericht streven naar participatie 
door de faculteit en de aan haar 
gelieerde onderzoekinstituten in 
nationale en internationale onder
zoekprogramma's. 

. L 

t STUDECON t 
Het is gebeurd. De Studiegroep Economen zal dit jaar, 1975, niet aan de 

verkiezinge'n voor de Facul tei tsra ad meedoen. Ten behoeve dan va n de Werk
groep Economen verlaat z~ het Maupoleum. Dan resten er nog twee studenten
groeperingen. 

Hopelijk leidt dit niet tot de chaos die het tweepartijenstelsel in 
Engeland momenteel mede heeft voortgebra cht, maar tot meer duidelijkheid 
en eendracht onder het meer gematigde front. 
Blijft Studecon bestaan? Ja. Zij stort zich dit jaa r op de universiteits
raad, terwijl de Werkgroep dit hoogst waarschijnlijk niet zal doen. Wij 
weten ons gesteund door het landelijk Interuniversitaire Studenten Over
leg. 

Michael van den Brink 
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Bestuur . 
1. Efficienter vergaderen van raad, 

vakgroepen en commissies. 
2. Benoemen van leden van commissies 

e.d. op grond van ~ pecifieke bekwaam
heden (bestuurlijke en inhoudelijk) 
en daarmede de te verwachten inbreng 
in de besluitvorming. 

3. Zodanige regeling van de verkiezingen 
voor de faculteitsraad dat de raads-

, leden van de ge leding "we tens chappe
lijk corps" zoveel mogelijk ui t ver
schillende vakgroepen afkomstig zijn. 
Polar-isering door midde 1 van lijs ten
systeem bij verkiezingen achten wij 
uit den boze. 
De regel dat raadsleden zonder last 
of ruggespraak handelen dient dan 
ook in ere 'gehouden te worden. 

4. Personeelsbenoemingen gheel los van. 
politieke overwegingen. 

5. Een meer doorzichtige en daardoor be
sluitvaardiger functionerende struc
tuur van raden, commissies e . d. 

6. Betere informatie en codificatie van 
besluiten van be~tuursorganen. 

7. Meer delegatie van besluitvorming 
aan dagelijks bestuur en vaste com
missies • 

8. Verduidelijking van de positie van 
tijdelijke medewerkers; beslissingen 
hierover moe ten binnen een jaar tot 
stand komen. 

Prof.Dr. P. Verburg 
Drs. F. T.H. Klijn 
Drs. J.G. Odink 
Prof.Dr. P.A.M. van 

Philips 
Prof.Dr. C.D . Jongman 
Drs . H. C. Dekker 
Prof. R.W . Starreveld 
Drs. C.A. Koopman 



• 

In het kader van de landelijke acties tegen het wetsontwerp herstructurering en in aansluiting op 
de acties .op onze faculteit werd op 20 februari door de 'SEF enAGE een Onderwijsdag georganiseerd. 
De onderwijssituatie op onze faculteit was het centrale thema, waarbij speciaal aandacht werd . 
besteed aan de gevolgen van de invoering van Posthumus en de eventuele c·onsequenties die het 
wetsontwerp herstructurering zal hebben voor mogelijkheden tot verandering van de huidige studie. 
Hieronder voIgt het verslag van deze Onderwijsdag. Het programma: 's morgens een forumdiscussie, 
na de middagpauze de verschillende fasenbijeenkomsten, gevolgd door een plenaire .slotdiscusie. 
Ter afsluiting een gezellige SEF-borrel:. 

In het panel van dit drukbezochte fo
rum (+ 150 aanwezigen) zaten Pro~. 
Venekamp, Drs. de Klerk, Drs. Brouwer, 
Edo Arnoldussen (voorzitter), Adri 
Stam en Ferd Crone. 
Ter discussie stond de onderwijssitua
tie op onze faculte1t en de gevolgen 
die de herstructurering zal . hebben 
voor de verbetering van de studie. 
Van studentenzijde werd sterk de na
druk gelegd op deze gevolgen; de voor
stelling uit de fasen zullen dan zeer 
moeilij~ gerealiseerd kunnen worden. 
Brouwer en De Klerk vonden meer sa
menhang in het doctoraal (clustervor
ming of studierichtingen) dringend 
nodig. Zij deden ook suggesties m.b.t. 
verbetering 'van de studie (meer on
derzoek. in de studie, actuele onder
werpen e.d.) Prof. Venekamp betwijfelde 
de voorspellende waarde .van de selec
tieve propedeuse ("een zwakke nul
hypothese") en voelde zich in zijn yak 
bekneld door het trimes tersys teem. 
Uit de discussie tussen panel en zaal 
kon afgeleid worden dat een uniforme 
cursusduur van 4 jaar afgewezen moet 
worden. Later op de dag zou dit in een 
motie verwoord worden., 

PAUZE 

Voor de middagpauze stond op het pro
gramma: muziek van het blazers ens em
ble, schaken, klaverjassen en ping
pong. ·Het blazers-ensemble was helaas 
verhinderd. De belangstelling voor de 
andere onderdelen was gro6t. 
De klaverjas-drive werd gewonnen door 
het koppel Adrie Stam en Maarten Ver
aart, mede danzij hun tactiek der 
cgmpenserende fouten. Er waren 24·deel: 
nemers . Bij de schaaksimultaan bleek 
Job de Lange nauwelijks te kloppen. 
Slechts een van de circa 15 partijen 
werd door hem verloren. 

PROPEDEUSE 
De dis cussies van de propedeusestuden
ten op de Onderwijsdag hebben tot dui
delijke conc1usies geleid. 'Na de ac
ties tegen de scherpe selectie (1972 
en 1973) en de invoering van het tri
mesterbloksys teem in het kandidaats 
(1971), de vers chijning van Propedeu
senota's in 1974 en 1975, is ook nu 
weer een actieve groep I-jaars ·bereid, 
zich serieus in te zetten voor de vol
gende eisen, die op de Onderwijsdag 
werden aangenomen: 
I.' Voor een algemene orienterende in
leiding in de ekonomie, 'zoals de pro
pedeuse heet te zijn, is het noodzake
lijk dat veel meer aandacht wordt be
steed aan: Aktuele onderwerpen/ ge-

schiedenis van het ekono.mies 
denken/ metodologie/ · veron
derstellingen die aan de eko
nomie ten. gronds l8:g liggerit 
de herkomst van de gedoceer
de ekonomiese theorieen. 

2. Invoering van een algemene inleiding 
gedurende een semester in 1975 

3. Het wiskundig karakter van de eko
nomische vakken in de propedeuse 'is 
niet noodzakelijk voor een goed inzic4t 
in de basisbegrippen van de ekonomiese · 
wetenschap 
4. Het vaak driemaal behandelen van 
bepaalde ~nderwerpen , (t.w. in de prop. 
het kand. en het doct.) is inefficient 
en biedt mogelijkheden om ruimte te 
scheppen in de propedeuse. 
5. Geen verdere koncentratie van wis
kunde in de propedeuse. 
6. Algemene inleiding toetsen met open 
vragen naar keuze, waaruit interesse, 
uitdrukkingsvaardigheid en inzicht kan 
blijken. _ / 

EISEN VOOR NU METEEN 

I Meer aktuele onderwerpen in de 
pleno's 

II Geldigheidsduur van de toetsen 
verlengen tot· twee jaar en in 
dec. een tweede herhalingsmoge
lijkheid voor de B-toetsen. 

III Openen van de mogelijkheid om · 
met toestemming van ·de docent, 
kandidaatstentamens te doen 
zonder dat de prop.bul is behaald. 

KANDIDAATS 
Na een enquete onder de studenten (zie 
Rostra nr. 34), een kandidaatsnota (36) 
en ·een kandidaatsforum werd op de 00-
derWijsdag opnieuw een hogere trede 
bestegen: de strategie, oftewel wat 
te do en opdat de voorstellen van de' 
studenten in het studieprogramma van 
het volgend jaar opgenomen worden. 
De inhoud van de voorstellen voor ver
anderingen in het kandidAats, zoals 
in de kandidaatsnota beschreven, gaf 
nauwelijks aanleiding tot discussie. 
De aandacht was hoofdzakelijk gericht 
op de te volgen strategie, een belang
rijke en moeilijke fase in de strijd 
voor een betere studie. Vaak blijkt 
de strategie van de studenten te stran
den op gebrek aan organisatie en op 
onderlinge meningsverschi lIen over 
de tactiek die gevolgd moet worden. 
Ook op de kandidaatsbijeenkoms t waren 
de meningen enigszins verdeeld; een 
aantal studenten wilden onmiddellijk 
beginnen met harde acties, terwijl 
anderen eerst het antwoord van de 
docenten wilden afwachten. Mede op 
grond van het feit dat de kandidaats
raad recentelijk een voorstel heeft 
gedaan aan de Onderwijscommissie, werd 
na de discussie besloten de volgende 
tactiek aan te houden. 
Aan de vakgroepen wordt gevraagd een 
voorstel te doen omtrent de vorm en 
inhoud van het onderwijs voor het 
volgend studiejaar. Dit voorstel moet 
gebaseerd zijn op de conclus ies van de 
enquete en de nota. 
Hoewel tussentijds de discussie tussen 
studenten en docenten natuurlijk moet 
doorga~n, zullen eventuele (harde) 
acties ,uitgesteld worden, totdat de 
vakgroepen en de OC en FR hun ant-

· woord op·tafel hebben gelegd. Het kan
,didaatscomitli zal er op toezien dat. . , 
de zaak niet op de lange baan gescho
ven gaat worden. 

DOCTORAAL 
Aangezien de democratisering van het 
doctoraal nog in de kinderschoenen 
staat, heeft de bijeenkomst geen 
grootse besluiten of plannen opge
leverd. De discussi"e beperkte zich · 
tot de verschillende problemen die 
aan de huidige doctoraalstudie kle
ven, de eventuele veranderingen en 
de wijze waarop de studenten georga
niseerd moeten worden. Hoewel er 0-
vereenstemming bestond over een groot 
aantal algemene punten, bleek al spoe-

. dig dat deze tot uidrukking gebracht 
meten worden in concrete voorstellen 
opdat een meer gerichte aanpak ge
volgd kan worden en meer doctoraal
studenten bij de verandering van de 
studie betrokken (kunnen) worden. 
Ook was men van mening dat de doc
toraalstudenten georganiseerd moeten 
worden. rondom de vakgroepen, vooral 
·op grond van de doels telling "s tu
denten in de vakgroep" en vanwege de 
grote verschillen binnen het doc to
raal. Ten slotte werd besloten op 
7 maart een volgende doctoraalbij
eenkomst te houden waarop de discus
sie meer toegespitst zou moe ten wor
den op nader uitgewerkte plannen en 
voorstellen. 

Na afloop van de fasenbijeenkomsten 
was er een plenaire slotdiscussie waar
in verslag werd gedaan van de conclu
sies, die uit deze fasenbijeenkomsten 
naar voren waren gekomen. Aan de hand 
van een discussie over deze conclusies 
kwam bij velen de wens' naar voren om 
op korte termijn een tweede Onderwijs~ 
dag te houden. Gedacht werd aan begin 
mei, als het antwoord van de vakgroe
pen en van andere facultaire ins tan
ties op de voorstellen van het prope
deuse- en kandidaatscomite bekend zou 
zijn. Deze tweede Onderwijsdag moet in 
ieder geval plaats vinden v66rdat het 
studieprogramma voor het volgend jaar 
vastgesteld wordt. Het karakter van 
deze Onderwijsdag zal grotendeels af
hangen van de mate waarin de voorge
stelde veranderingen daadwerkelijk 
worden doorgevoerd. 

Ter afsluiting werd de volgende motie 
aangenomen: "Studenten en staf, bijeen 
op de Onderwijsdag aan de Economische 
Faculteit van de Universiteit van 
Amsterdam op 20 februari 1975 spreken 
zich uit, mede gezien hun eigen erva
ringen met de reeds ingevoerde .her
structurering tegen: 
- de scheiding van onderwijs en onder-

zoek 
- de selectieve propedeuse 
- een uniforme studieduur van 4 Jaar 
en eisen daarom intrekking van het 
wetsontwerp herstructurering en ge
legenheicl voor de gezamenlijke uni
versiteiten een goede opleiding te 
verzorgen." 
Deze motie werd naar aIle dag- en 
weekbladen ' gestuurd. 

A.S. en H.V. 
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DOCTORAAL 
In het vorige Rostr~-nummer werd uit
voerig melding gemaakt van de oprich
ting van een groep bestaande uit 
hoofdzakelijk sociale economie-stu
denten. Deze groep heeft zich de af
geiopen tijd vooral beziggehouden met 
het hoorcollege .. voor het klein ten
tamen macro-economie en heeft in zo
verre enig resultaat geboekt dat 
Prof. Driehuis naast het hoorcollege 
een eEnmalig discussiecollege heeft 
georganiseerd. Dit discussiecollege 
heeft ' 7 maart plaatsgevonden en 
had als onderwerp de werkgelegenheids
nota van de regering en het rapport 
van Tjan en Den Hartog (Centraal 
Plan Bureau). 
Hoewel het discussiethema te weinig 
was afgebakend, kwam er een goede dis
cussie van de grond. Vooral het CPB-' 
rapport was een bron van dis ,cuss ie. 
Vele studenten stelden grote vraagte~ 
kens achter de conclusie van Tjan en 
Den Hartog dat een matiging van de 
reeele loonkostenstijging (reeele loon
kosten: het quotient van loonvoet en 
productieprijs) "een positieve invloed 

, haeft op de werkgelegenheid. 'Als' gebre
ken van het rapport werden gesignaleerd: 
het aspect van de (effectieve) vraag is 
buiten het model gehouden, het model 
maakt geen onderscheid tussen de ver
schillende sectoren, de arbeidsproduk-' 
tiviteit speelt een onduidelijke rol 
in hun relatie tussen reeele loonkosten 
en werkgelegenheid. 

Hoewel door een dergel~jk discussiecol
lege een brok actualiteit binnen de 
studie gehaald wordt, Kleven er een 
aantal bezwaren aan deze aanpak:, ze 
heeft teveel een incidenteel karakter 
en heeft te weinig verb and met de col
legestof. 
Ten efnde deze bezwaren te ondervangen 
hebben een viertal studenten die van 
plan zijn tijdens het derde blok macr
economie te voigen, een soort werkcol
'lege ontworpen dat de plaats zou moe
ten innemen van het gebruikelijke hoor-

, college. Het is de bedoeling, dat het 
thema van het werkcollege, de inveSte
ringstheorieen, van verschillende kan

' ten bekeken gaat worden : vanuit een 
historische benadering, aan de hand van 
een vergelijking van verschillende e
conomische stromingen en geconfronteerd 
met huidige toepassingen van investe~ 
ringstheorieen door o.a. CPB en NEJ. 
De discussie moet geschieden op basis 
van vooraf "bestudeerde literatuur . 
Hopelijk worden dergelijke initia
tieven ook bij andere vakken ontwik
keld. 

Op 7 maart yond de tweede algemene 
doctoraalbijeenkomst plaats. Onderwerp 
van gesprek was voornamelijk het 
probleem hoe de doctoraalstudenten te 
mobiliseren en te organiseren. De aan
,wezigen kwamen tot de conclusie dat de 
organisatie het beste kan geschieden 
op basis van concrete eisen en uit
gewerkte doelstellingen, voor het doc
toraal in zijn geheel en voor de ver
schillende vakgroepen. Daarom werd 
afgesproken dat een aantal mens en zich 
zullen bezighouden met het inventari
seren van de problemen die in de 'hui
dige doc toraalstudie een rol spelen 
en met een voorlopige ,formulering van 
voorstellen vopr eventuele verande
ringen. Op de volgende bijeenkomst 
moe ten er ,Kleine subgroepjes gefor
meerd worden die ieder een deel van 
de geinventariseerde problemen voor 
hun rekening nemen. De relatie met de 
verschillende vakgroepen moet daarbij 
een belangrijke rol spelen. 

H.V. 
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Ron Humme and the Swinging Electric Freaks. Staand v.l.n.r. Auke Uilkema; 
lead-guitar, Rob Kerstens; mouth-organ, Dennie Pit; bass-guitar, Rient~ van ~ 
Zanen; road-manager. Ron Humme (zi ttend); voca l a nd organ. , 

Na een pe'riode van malaise, waarin 
SEF-bestuur en leden bepe~kt bleven 
tot een groep van hoo~it, 100 men
sen, is de omvang van de aktiviteiten 
van onze fakulteitsvereniging sterk 
groeiende. Het aantal leden bedraagt 
op dit moment 555 en stijgt nog 
steeds. Dit leek ons een goede reden 
om een (kort) interview met een aan
tal leden van het SEF-bestuur te 
houd:Bn. 

ROSTRA: Wat is voor jullie (en het 
vorige bestuur) de motivatie ge
weest om de SEF opnieuw op poten 
te zetten? 

SEF: De studievereniging was een 
jaar of drie geleden nauwelijks ac
tief en daarom ook ni e t interessant 
voor de 'studenten. Het leek ons al
lemaal nogal hobbyistisch; ~ wer
kelijke belangenbehartiging was 
geen sprake. Er waren dan ook maar 
+ 100 studenten lid en de leden
vergaderinge~ werden nauwelijks 
bezocht. Binnen de Aktiegroep Eko
nomen was (en is) men van mening dat 
materiele ~elangen behartiging en 
het bevorderen van de contacten 
tussen de faculteitsbevolking 
onderling erg noodzakelijk was (en 
is) in een tijd van stijgende prij
zen en gelijkblijvende studietoe
lagen.De Aktiegroep vond in haar 
midden een aantal mensen bereid om 
zich hiervoor in te zetten (en zich 
kandidaat te stellen voor het SEF
bestuur). Op de ledenvergadering 
werden ze gekozen en deze mensen , 
(he~bestuur '73-'74) hebben de 
zaak op poten gezet. Er kwamen vaste 
openingst'ijden van het kantoor, een 
nieuw kopieerapparaat met lage ta
rieven voor de leden, de boekenver
koop werd' aangepakt' en men organi
seerde een excursie en diverse bor
rels. Dit laatste om in een immens 
als het Maupoleum de', contacten en 
daarmee de leefbaarheid te bevorde
ren. 
ROSTRA: Kan &en van jullie kort sa
menvattenwat de SEF op dit mom~nt 
doet? 

SEF:Dat is puntsgewijs, in willekeu
rige volgorde: 
1. Het verkopen van studieboeken met 
grote korting. 
2. Het verkopen van literatuur, die 
niet verplic~t is, maar waarvan wij 
vinden dat ze belangrijk ,zijn.,b.v. 

, de klaasieke werken van Ricardo, 
Mill, Smith, Marx en verder Robin
aon & Eatwell e.a. 
3.We exploiteren een fotocopieer
en een stencilapparaat, waarvan le
den tegen lage prijzen gebruik kun
nen maken. 
4.We proberen excursies en r ,eizen 
te organiseren. Zo, komt er binnen- , 
kort een Metro-excursie en er z1Jn 
plannen 'om een studiereia naar Chi
na te maken • 
5. We prober en zoveel mogelijk in
formatie door te geven over zaken 
ais herstrukturering e.d. , 
6. We organiseren om de week een 
borrel. 
'7. We zorgen ervoor dat doctoraal- ~ 
studenten in studiegroepjea bij- ~ 
eengebracht worden. 
Het kantoor is 4 dagen in de week 
open. Op dinsdag en donderdagavond 
zijn we open voor ,de avondstudenten. 
Er zijn al + 120 van de 180 avond
atudenten lId. 

ROSTRA: Wat zijn jullie plannen voor 
de toekomst? 

We willen het hele aerviceapparaat 
en met name de boekenverkoop zo o 
soepel mogelijk laten verlopen. 
Hieri,n is de laatste maanden al veel 
verbetering gekomen, zodat de klach
ten over de lange levertijden voor 
het overgrote deel tot het verleden 
behoren. 
Daarnaaat willen we ons bezig gaan 
houden met het zoeken n ... ar mani,eren 
om excursies, lezingen, reizen enz. 
een betere plaats in het studiepro
gramma te geven • . 
We willen, een vereniging zijn die 
opkomt voor de belangen van de stu
denten en waarin iedereen zijn idee
en en suggesties kwijt kan. 

G.B. 



Aandeelhouderschap 
Een stichting met de prozaische naam: 

'Sti6hting voor Sociaal ,Aandeelhouder
' schap ' heeft de laatste tijd nog al 

wat in de publiciteit gestaan, getuige 
de publikaties in vele landelijke bla
den en de Financial Times. 
D~ meeste publici tei t kreeg de Stich't
ing met haar beschuldigingen van wan
beleid aan het adres van het bestuur 
van de Holland Amerika ,Lijn (HAL). 
De Stichting heeft nog maer plannen: 
ze wil met behulp van proefprocessen 
qe naleving van de sociaal economische 
wetgeving in Nederland afdwingen en 
zij wil zelfs een aanvulling op die 
wetgeving geven. 
Daarnaast houdt de Stichting zich be
zig met een aant~l sociaal economische 
onderzoekJes. 

-.

n van de mensen achter de Stichting 
de Amsterdamse econometrist dra • 

• T. Lakeman, de projectleider van 
het HAL onderzoek. Hij is zelf werk-
,zaam in de scheepvaartsector. 
Wij vonden hem bereid om wat vragen 
over de Stichting te beantwoorde~. 

Wie zijn lid van de Stichting? 

Een aantil'mensen, die in het bedrijfs
leven werkzaam zijn en een aantal ,jonge 
academci, wetenschappelijk medewerkers. 
De Stichting kent geen leden, maar we 
hebben 10 a 12 man, die bij de gr~ep 
horen, die onderzoekjes doen en studies 
verrichten. Op de Juridische Fakulteit , 
in Ut'recht zitten nogal wat mensen, die 
daarbij betrokken zijn dat is wel een 
beetje de kern. 

Hebben jullie nog steun van andere 
instanties? 

We hebben geen direkte steun. We hebben 
met de vakbonden gesproken behalve met 
het N.K.V., het C.N.V. staat positief 
tegenover onze statuten. We willen 
.,el subsidie hebben ook van ande re 

~~tschappelijke, of wetenschappelijke 
~ganisaties . . 

Wat z1Jn de doelste llingen van de 
Stichting? 

Het bestrijden van machtsmonopolies 
binnen de onderneming. Daar komen voor 
in aanmerking monopolies van aandeel
h~uders, directies, raden van commis-
sarissen, vakbonden en de Staat der 
Ne derlanden. 
Het bevorderen van het recht op ~nlicht
'ingen doo'r de ' aandeelhouders en het 
uitoefenen van het recht op ehquete, 
dat is een spec i a le vorm van inlic ht
ingen, die loopt via de Ondernemings
kamer van het Hof in Amsterdam, ' 

Hoe komt het dat de vakbeweging zo 
weinig van het, recht op enquete ge-
bruik maakt? ' , 

Dat hebben ze nog nooit ' gedaan, maar 
ze voeren aan dat wanneer je op on~ 
Juiste gronden aanklaagt, dat je 4an 
wegens aantasting van de naam van de 
vennoot s chap veroordeeld kunt worden, • 
maar dat moet dan wel zo'n volslagen 
misslag zijn.Met name het N.V.V. ~s 
niet zo enthousiast over de huidige 

struktuurwet ,en, wanneer je gebruik 
, maakt van de mogelijkheden, die deze 

wet biedt, dan ondersteun je hem 
eigenlijk. Maar de belangrijkste reden 
is dat zo'n enquete vaak een cascade 
proces' in werking stelt, : dat is een 
soort dominostenen-effect; alle schuld
~isers proberen hun vorderingen te in
nen, terwijl niemand meer orders bij 
het bedrijf durft te plaatsen. UiteiR'
delijk leidt dat tot faillissement en 
iemand is meestal pas, van wanbeleid 
overtuigd als de zaak naar God is. 

'Nog mee~ doelstellingen? 

De Stichting wil bepaalde uitwassen 
van het bedrijfsleven bestrijden en 
ook wanbeleid willen we aan de kaak 
stellen. Wij zijn er voorstander van 
om de factoren kapi taal en a rbeid te, 
laten samenwerken, wij geloven ook dat 

,dat heel natuurlijk is. Er zijn stro
mingen in Nederland die een polarisatie 

, tussen beide factoren nastreven doel
bewust" en er zijn andere die da t de-". 
facto verwerkelijken, dat zijn bijvoor
beeld domme ondernemers, die tegen het 
instellen van een ondernemingsraad in 
hun bedrijf zijnA 
We hebben ook belang'stelling voor het 
fungeren van de democratie in staats
ondernemingen, een aantal 'staatsonder- ' 
nemingen hebben nainelijk ontheffing 
van de struktuurwet gekregen . 
Een a ndere doelstelling is het bevorder'
en van verantwoorde sociaal-economische 
werkge legenheid4 dus niet zoals i~ de 
dertiger jaren de ene ploeg kuilen la
ten graven en de volgende ze weer dicht 
l aten gooien. Een bedrijf dat structu
reel verliesge.vend is en dat op ,de been 
wordt gehouden door subsidies is in we
zen een verkapte vorm daarvan. Die men
sen worden beledigd door ze te dwingen 
tot bezigheden, waar , niemand prijs op 
stelt. We zi .. in v6cSr overgangssubsidies 

maar niet aan structureel verliesgeven
de bedrijven, dat houdt de 'maatschappe
lijke ,flexibiliteit tegen. 

Wa t i s jullie werkwijze? 

Wij beperken ons niet tot zo'n rapport
je van kijk eens 200 van Mertens. Wij 
willen als we een misstand aantreffen 
die bestri jden v,ia aktie, dat is effi
cient. Die akties bestaan uit onderzoek
ingen, rapporten en het publiceren en 
'procederen. Wij nemen ~~n voorbeeld bij 
de kop en z'eggen:" Kijk eens dit bedrijf 
houdt zich nie't aan de structuurwetj 
naar de rechter", dan krijgt het zo'n 
publiciteit dat andere bedrijven zioh 
naar verloop' van tijd wel aan die struo
tuurwet gaan houden, Wij zullen wel een 
vrij aanzienlijk aantal processen gaan 
voeren, dat zit er dik in. 

Hoe zit het nou met de HAL affair~ jul
lie hebben het kort geding verloren, 

De uitspraak is da~ we niet meer mogen 
zeggen dat prof. Karsten de HAL likwi
deert ten bate van de AMRO bank. Dat 
hadden we oak al aangeboden, dus wat ons 
betreft is dit vonnis zonder betekenis, 
behalve dat we 550 gulden moeten betalen 
Niemand heeft ooit d~ bedoeling gehad om 
de HAL te likwideren. Er zijn alleen men
sen geweest, die maatregelen hebben geno
men waaruit noodzakelijker wijze de li
kwidatie van de HAL zou voortvloeien en 

' het bewijs van dat laatste kan ik ook 
wel leveren, maar, daar' had de rechtbank 
geen interesse in, omdat wij alleen prof. 
Karsten hadden aangevallen, terwijl de 
hele raad van commissarissen en de direc
tie dit in ,wezen gedaan hebben. 
De rechtbank heeft ons min of meer 
naar de Ondernemingskamer verwezen met 
onze beschuldigingen. 

, Hoe kom , je aan je gegevens? 

Ik krijg totaal geen gegevens van de 
HAL en dat is ook niet nodig. Je kunt 
doo r goeie analyse en door know how 
van achtergronden en branche; d.w.z o 

vergelijkingen met de cruise- en trans-' 
portsector van andere bedrijven, genoeg 
te weten komen. Daarom ben ik juist ' 
projectleiderj ik zit z~lf in de branche 
Bij de HAL is ook al gebleken, dat we 
het achteraf bij het goede eind haddan 

Wat zijn jullie beschuldigingenjegens 
het bestuur van ~e HAL? 

De aankoop van de Veendam en de Volendam 
dat i s hetgene waaraan de Hal ten onder
gaat. Ik verwachtte in 1976 een li~wida
tie van ,de HAL,inmiddels denk ik dat het 
eind 1975 1'I0rdt , want het concern, heeft 
op het moment een negatieve cash flow, 
Ze hebben godbetere in 1972 joekels ge
kocht die al 15 jaar OUO waren , dingen 
van 70 miljoen ballen, die ai bestemd 
waren v~~r de schroothoop, maar er was 
geen belangstelling voor de motoren en 
daarom is die sloop niet doorgegaan. . 
Daar is bijgekomen de uitverkoop van de 
transportse c tor -- het enig rendabele 
deel -- aan Brostrom, waarbij om de ver
koop te verdedigen onjuiste cijfers zijn 
gebruikt. Trouwens Brostrom waardeert 
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het restant van de HAL op min 160 mil
j oen gulden. Dat is een here-eenvoudige 
berekening,die in aIle financi~le bla
den heeft gestaan: bij een bod van hon
derd gulden per aandeel -- de koers
waarde op dat moment -- zou Brostrom 
de gehele HAL hebben gekocht voor 66 
miljoen, zij betaalde echter bijna 235 
miljoen voor een deel daarvan -- de 
transportsector --', dit impliceert dat 
zij de rest op min '160 miljoen waar
deert. 
Verder z~Jn er nog 3 dingen, maar daar 
gaan speciale hoofdstukken van het wit
boek over, dat verschijnt in 5 delen. 
We streven ernaar om dit najaar het 
laatste deel uit te hebben en dan klop
pen we bij de Ondernemingskamer aan. 

'We vragen dan of zij een onderzoek in
stellen naar het gevoerde beleid, een 
enquete dus. 

Wat zijn jullie juridische kansen; moet 
je voor wanbeleid bewijzen dat iemand te 
kwader trouw heeft gehandeld? 

Volgens de structuurwet is wanbeleid ge
woon slecht beleid dat je met meningen 
van deskundigen moet aantonen. Als je 
kan aantonen dat iemand redelijker wijs 
niet een bepaalde investering had kunnen 
doen en de investeerder kan niet waar
maken waarom hij het weI gedaan heeft, 
dan is het wanbeleid. De meeste mensen, 
die stompzinnigheden en wanbeleid uit
halen doen het uit domheid en niet uit 
kwade wil, da&r gaat het niet om. 

Wat voor projecten gaan jullie nog bij 
de kop vatten? 
We gaan met de groep van Prof. Slot, 
die doceert economie aan de Jurid{sche 
Fakul'teit in Utrecht, de wet op de 
jaarrekening aanpakken, die wordt erg 
slecht nageleefd. We gaan daar dus 
~~n of twee van de ergste gevallen uit_ 
lichten en die accountants gaan we voor 
de rechter dagen. Maar er moet weI een 
serieus belang op het spel staan; er 
moet iets fout gaan, doordat men zich 
verkijkt op het jaarverslag, omdat het 
niet goed is. Dat is op het moment het 
bij Amsterdam Rubber het geval. Volgens 
de R.v.C. is daar geen vermogen meer aan· 

we zig voor een afvloeiingsregeling, ter
wijl daar volgens het jaarverslag weI 
ruimte voor is. Hier heb je dus een ern
stige misleiding; het personeel heeft 
altijd vertrouwen gehad in de jaarreken
ing tens lotte stond daar de handtekening 
van een accountant onder. 
Er speelt nog meer bij Amsterdam Rub
ber: Catz International heeft een bod 
uitgebracht waardoor de continuiteit 
gegarandeerd werd en er zou ook voor 
een afvloeiingsregeling gezorgd worden 
het werd in de financi~le pers on·tvan
gen als een prima bod.De R.v.C. heeft 
dat bod in gevaar gebracht door niet 
de werkelijke verliezen te tonen; de 
aandeelhouders overschatten de waarde 
van het bedrijf. Het vermoeden be
staat nu dat e.en groot aandeelhouder 
of de zaak · wil o'vernemen of een hoger 
bod wil uitlokken door zijn mensen 
in het bestuur te drukken. Dat heeft 
op dit moment tot een situatie geieid 
die de continuiteit ernstig in gevaar 

· brengt. We gaan nu .zo goed als zeker 
een enquete houden, daarvoor hebben 
we al voldoende aandelenvermogen ach
ter ons, meer dan een half miljoen 
nominaal. ~ 
We willen ook komen met een publikatie 
over de winst van internationals en de 
verliezen, daar komt het eigenlijk pp 
neer, als er afgeschreven wordt op basis 
van vervangingswaarde. Daar zal waar
schijnlijk uitblijken, dat de werke
lijke wins ten tientallen procenten 
lager liggen. Ondernemingen tonen 
schijnwinsten, omdat ze bang zijn 
dat anders de beurskoers in elkaar zou 
klappen en dan zou de onderneming koop
waardig worden voor buitenstaanders. 
En dat kan een vervelende zaak worden 
voor zo'n directie, want een koper kan 
de zaak onthoofden en er zijn eigen man
netjes neerzetten. Sinds de struktuurwe t 
ka n dat niet meer, want commissarissen 
benoemen zichzelf en hun opvolgers. 
De onderneming wordt op 3 manieren ui't
gehold ten eerste doordat ze verliezen 
maken door de inflatie verder doordat 
ze van de schijnwinsten belasting af
dragen en ten derde doordat ze daar ook 
nog dividenden van uitkeren. Dat heeft 
tot gevolg dat er veel meer vreemd als 

Promotie Van der Weel 

v.l.n.r. de Heren Vriezen, Van der Weel, Verstegen en de promotor de Wolff 

Op 28 februari is Hans van der Weel 
cum laude gepromo~erd. op zijn proef
schrift, getiteld: "Endogene prijs
stellingstheorie". 
Tot nu toe veronderstelde men in de 
literatuur dat bij duopolie en oli
gopolie naast een gedragshypothese, 
het streven naar maximale winst, ook 
nog een exogene prijsreactiehypothese 
noodiakelijk was om een evenwiohts
toe stand te kunnen bepalen. Er zouden 
du.s meerdere evenwichtstoestandenver
enigbaar zijn met het streven naar 
maximale winst. 

1.6 

Vander Weel heeft aangetoond dat dit 
niet het geval is. Uit de bepeling 
van het begrip 'evenwiohtstoestand' 
blijkt dat niet de verwachtingen in
zake . reacties, maar de feitelijke 
reacties bepalend zijn. De prijs
reactiehypothese wordt endogeen be' .. 
paald door in dynamisohe prooessen 
de verwachtingen inzake reacties voort
durend te herzien op grond van de 
feitelijke prijsontwikkelingen. Het . 
dynamisob model blijkt dan te oonver
geren naar een stationaire toe stand. 

eigen vermogen wordt aangetrokken en dat 
leidt ertoe dat de bankcommissarissen, 
de banken dus veel meer in de melk te 
brokkelen krijgen. Als we niet snel bin
nen Nederland een eind maken aan het 
bankcommissariaat dan heb je binnen 10 
jaar dat in Nederland 2 of 3 banken 
alles te zeggen hehben in de onderne
mingswereld. Het bestaan van bankcom- . 
missariaten is volgens prof. Slachter 
-- en trouwens ook volgens ons -- in 
strijd met de wet. 
Verder zijn we een aantal rapporten 
aan het voorbereiden, met name willen 
we eens kijkEln in welke maatschappe
lijke toestanden het marktmechanisme 
nou weI werkt. . 
We gaan eens uit rekenen wat aandeel
houders over hebben v~~r de eigendoms
fictie; het zich rijk rekenen aan het 
eigen 'vermogen van het bedrijf. 
Aandelenvermogen is eigenlijk achter
gesteld vreemd vermogen, dat is 
trouwens iets waar economen . het wat 
moeilijk mee hebbeTh, juristen zien 
dat gauwer in. Dat het eigen vermogen 
zou zijn is volslagen krankzinnigheid 
dat gaat er van uit dat de aandeel
houder eigenaar is van de onderneming, 
dat is volledig achterhaald. De on
derneming heeft gewoon 2 bronnen van 
vermogen: aandelenvermogen en vreemd 
vermogen. 
De kosten van het aandelenvermogen, 
dat is ook een onderzoekje. We willen 
met een aantal wijzigingen komen vo. 
de wet op de jaarrekening. We wille 
normen gaan afleiden voor onrechtma
tige investeringsdaden. We bestuderen 
in welke mate werknemers medezeggen_ 
schap moeten hebben bij investeringen. 
Dan vragen we ~ns af wat de grenzen 
zijn aan de openheid van de ' jaarver
slaggeving, uitsluitend van uit het 
oogpunt van concurrentie. 
In het algemeen is ~~n van onze hoofd
punten: mensen, die verantwoordelijk 
zijn voor bepaalde misstanden in het 
bedrijfsleven moe ten ook verantwoorde
lijk gesteld · worden. Je zou het een 
beetje gereformeerd of inquisitorisch 
kunnen noemen, een beetje kritisch wat 
we doen, maar weI opbouwend geloof ik. 

H.S. 

Van der Weel heeft zijn theorie ook 
nog uitgebreid tot meerproduct bedrijven. 
Hierbij blijkt het mogelijk te zijn 
dat de oentrale lei ding haar prijs
stellingsbevoegdheid via een subdoel
funotie delegeert zonder dat het ten 
koste gaat van de totale. bedrijfswinst. 
Als toegift is de op.lossingsmethode 
van de endogene prijsstellingstheor. 
toegepast 'op de theorie van het con 
sumentengedrag. Het resultaat is een 
model, waarin het 'jallouzie-effect' 
geintegreerd is. . 
Achter de schermen schijnt trouwens 
nogal wat te doen geweest te zijn 
over de kwaliteit van dit proefschrift. 
Met name Heertje, die al eerder het 
endogene karakter van de theorie aan
gevallen heeft en vervolgens weerlegd 
is (De Economist,119,nr.4 t 1971)t speelde 
hierbij een rol. Dit meningsversohil 
heeft zelfs geleid tot een bericht in 
De Nieuws van de Dag van 25 febr. '75, 
een paar dagen voor de promotie. Hierin 
werd gesteld dat door de demooratise
ring geen acht is geslagen op de af
wijzende beoordeling van de deskun
digen( •••• ?). Desgevraagd ontkends 
Heertje eobter dat het krantenberiobt 
van hem afkomstig was. 
Op 9 april zal Van der Weel in het 
kader van een oolloquium van de inter
faculteit der aotuariale .etensohappen 
en eoonometrie een voordracht houden 
over~da~PQlie, zodat men zioh dan een 
beeld kan vormwn van zijn theorie. 
H. van der Weel: "Endogene prijsstel
lingstheorie", Stenfert Kroese, Leiden, 
1975. J.e. 



INST. VOOR ZIEKENHUISWETEN 
SCHAPPEN "universitair middenstandsbedrijfje"? 

Achter de onopvallende groene deur 
die ,toe gang biedt tot het pand 
Tweede Helmersstraat 106 bevindt 
zich een steile trap. Typisch de 
entree tot een negentiende eeuwse 
Amsterdamse woning twee hoog aoh
ter. 
Hier huist het Instituut voor Zie
kenhuiswetenschappen, dat nu on
geveer vijf jaar samen met het Pro

, jectbureau Nieuwbouw Academisch 
Medisch Centrum op ditadres is ge
vestigd. 
Door een gesprek ~et ars.ing. J.E. 
A. Kruls en zijn oollega mr. B.L. 
Berkemeier, beide wetenschappelijk 
medewerker aan hetJnstituut voor 
Ziekenhuiswetensohappen, ,willen we 
trachten een sluier over de aktivi
teiten van het Inst. voor Zieken
huiswet. weg te trekken. 

~it pas ontsloten wetenschapsgebied 
~iedt nog vele mogelijkheden voor 

economisch onderzoek'. Voor , papers 
en soripties zijn op dit terrein 
daarom tal van vruchtbare onder
werpen beschikbaar. 
Het Instituut v~~r Ziekenhuiswe
tenscnappen is aan de Economische 
Faculteit weliswaar niet onbekend, 
maar we kunnen aan de andere kant 
ook weer niet zeggen dat we nu 
precies weten wat dit , instituu~ te 
bieden heeft. 

Kruls: "Dat kan ik me ook weI voor
stellen, want we zitten hier een 
beetje op een buitenpost. In 1967 
raakte professor Wiebenga nauw be
trokken bij de voorbereidingen van 
het Academisch Medisch Centrum. Hij 
werd toen door de Medische Faculteit 
aangewezen als adviseur van de toen
malige Commissie Nieuwbouw AMC. Drie 
jaar later werd hij benoemd tot hoog
leraar in de Ziekenhuiswetenschappen. 
MedeYierkera had hij nog niet. Hi'j 
heeft eerst een kleine werkgroep op
gezet, waarin het ziekenhuis vanuit 

_ n multidisciplinaire optiek werd 
studeerd. De bouwtechnische kanten 

erden bekeken, de organisatorische, 
de functie van het ziekenhuis in de 
totale gezon4h,eidszorg en ngem maar 
op. Ik heb zelf als HTS-er in zie- ' 
kenhuizen in Nederland en ook weI in 
Zwitserland installaties aangelegd, 
endaarna ben ik economie gaan stu
deren. Ik wilde naast ' mijn studie 
weI weer eens tets anders, en zo 
kwam ik bij prof. Wiebenga terecht, 
eerst in zijn pa s'opgezette werk
groep, later als kandidaat-assistent 
en ten slotte als wetenschappelijk 
medewerker. En intussen kwamen ,er 
steeds meer studenten naar ons ,in
stituut toe, van vrijwel aIle fa
cUlteiten. Economen, juristen, so
ciale wetenschappers, en we hebben 
nu zelfe mensen in de groep di~ 
nieuwe geschiedenis en theologie 
studeren fl • 

En die worden door het Instituut 
dus ingewijd in het ziekenhuiswe
zen? 

Berkemeier: "Nu ja, ingewijd, dat 
is wat sterk uitged~ukt. Een niet
medicus raakt daarin denk ik nooit 
helemaal 'thuis, en bovendi en, we 
hebben het laa~ste jaar het accent 

wat verlegd. Je kunt het ziekenhuis, 
of laten we maar zeggen de intra
murale zorg, want we mogen de ver
pleeghuizen en andere inrichtingen 
oak niet vergeten, onmogelijk los 
zien van de andere voorzieningen 
in de gezondheidszorg. Het is weI 
de duurste voorziening geworden en 
je kunt zelfs stellen dat het zie
kenhuiswezen met zijn bijna twee
honderdduizend werkers een van de 
grootste werkgevers is, maar je 
moet je weI realiseren Qat van aIle 
mensen die ziek worden uiteindelijk 
maar een klein percentage in het 
ziekenhu,is terecht komt. Toen we 
merkten dat de belangstelling, van 
de meeste student en toch in de eer
ste plaats uitging naar de gezond
heidszorg in zijn totaliteit, hebben 
we de bakens verzet en een werk
groepencyclus Qpgezet waarin we 
in vogelvlucht de ~ele gezondheids
zorg doornemen, zeg maar van basis
echelon tot en met het derde eohe
lon, om de termen van de Structuur
nota Hendriks te gebruiken. We zijn 
begonnen me,t onderwerpen als demo
grafie en epidemiologie. Voordat je 
iets zinnigs kunt zeggen over ge
zondheids~org moet je iets weten 
van de bevolking waarop, die 'zorg is 
gericht, en van de ziekten die on
der die bevolking voorkomen. Als je 
daar iets van weet, kun je kijken 
wat voor voorzieningen er zijn op 
het gebied van de ziektepreventie. 
Denk maar aan allerlei ' technisch
mileuhygienische voorzieningen als 
waterzuivering, vuilafvoer, rat ten
bestrijding, vleeskeuring. Je staat 
er eigenlijk nooit bij stil, maar 
eigenlfjk zijn dat de grote ziekte
bestrijders geweest, of ziektevoor
komers eigenlijk. 
We ,bezoeken dan een GG&GD, die nog
al wat van die preventieve ,taken 
vervult. Dan gaah we het eerste 
eohelon met daarin huisarts, kruis
verenigingen, de extramurale gezond
heidszorg dus, bekijken, en zo gaan 
we alle echelons af. En ook beste
den we ruim aandacht aan de fina n
cieel-economische, de organisato_ 
rische en enkele juridische aspec
ten van dithele portret. De mees
te onderwerpen behandelen we zelf. 

r De meer medisch getinte onderwerpen 
bespreken prof. Wiebenga of collega 
Royer" die allebei medicus zijn, 
de andere behandelen we nu weer 
eens als panel, dan weer met behulp 
van gastdocenten, als het erg 'spe
cialistisch gaat worden, en soms 
bezoeken we een installing, waar 

"Dat · zou je op versohillende ma
nieren kunnen verklaren", zeg" Kruls 
"Ik denk dat het komt doordat nil 
pas goed duidelijk begint te wor
den dat de gezondheidszorg niet 
aIleen het domein is van artsen en 
verpleegsters, maar dat het ook 
maatscbappelijk en economisch be
sohouwd een bijzonder belangwek
kend veld is. In 1972 ging bijna 
7% van het bruto nationaal inko
men naar de gezondheidszorg, dus 
ga maar na wat voor enorme geld
stromen er in die sector omgaan. 
Berkemeier en ik hebben laatst een 
studiedag over financiering van de 
gezondheidszorg voor mensen uit 
bet vormingswerk verzrogd, en toen 
hebben , we allerlei CBS statistie
ken en jaarverslagen van de Zie
kenfondsraad, de Structuurnota 
en ga zo maar door no'g eens flink 
uitgespit. Nou dat is voer voor 
economen, maar dat moe ten dan wel 
economen zijn die goed in de so
ciale verzekeringen zitten. En je 
moet als econoom telkens weer goed 
r.aliseren dat je een gezondheids
dienst, dus bijvoorbeeld een huis
arts of een ziekenhuis, niet kunt 
vergelijken met een fabriek van 
plastic gietertjes. Je kunt moei
lijk precies de behoefte aan ge
zondhe1dszorg bepalenl je weet 

, nooi t precies wat Il' aan een pa
tient 'allema~l moet gebeuren en 
hier ligt het cruciale punt : De 
aanbieder van de zorg bepaalt in 
belangrijke mate ook de vraag. 
Ze onttrekt zich hierdoor aan de 
controle van bet "normale" markt
mechanisMe" ook al door het prak
tisch volledi,g ontbreken van de 
mogelijkheid om het medisoh ren
dement te meten." 

Een monopolide positie dus? 

"Ja, zo kun, je 'het ' weI noemen, je 
kunt dittrouwens al duidelijk 
waarnemen bij de meest primitieve 
stammen; de eeuwige competentie
strijd tussen opperhoofd en tove
naar of weI "de medicijnman". Die 
tovenaar is een ongrijpbare fi
guur, juist d66r die onmeetbaar
heid van zijn " produkt". Feitelijk 
is er nog niet z6 veel veranderd. 
Dat zijn allemaal dingen waar een 
pur sang econoom vreemd tegenaan 
kijkt, maar als je eenmaal wat 
zicht hebt gekregen op het funotio
neren van de gezondheidszorg, en 
daar moet je geleidelijk aan in
groeien, dan is het weI een bijzon
der fascinerend gebied. Bovendien 

17 



staat de gezondheidszorg de laat
ste jaren , &terk in de publiciteit, 
en ik denk dat veel studenten nu 
wel eens willen weten wat daar nu 
allemaal achter steekt. En ik heb 
nu dan nog alleen maar gehad over 
de economen, maar ik geloof dat 

-Berkemeier I "Heb je daar nog wat over 
het verpleeghuizenonderzoek •••• ?" 

het bij de juris en de sociale 
wetenschappers ne zo ligt". 

Berkemeier: "Die -indruk heb ik ook 

Kruls : "Ja, 'dat is iets waarmee : l/e 
pas zijn begonnen. We zitten met het 
instituut in een werkgroep die een on
derzoek doet naar de behoefte aan ver
pleeghuisbedden in Amsterdam. We doen 
dat samen met de Stichting Samenwerkende 
Amsterdamse , Ziekenhuizen, de GG&GD, die 
in Amsterdam het opnamebeleid op dit 
gebied voert, -' de 'ziekenfondsen- zitten wel. Kijk, het is hier een open 

huis, en iedereen kan altijd bij 
ons binnenlopen en met ons praten. 
We vragen dan wel eens waarom ie
mand nu zo gemotiveerd is voor die 
gez~ndheidszorg en dan hoor je ook 
inderdaad wat Kruls net zeg, plus 
nog dat men wel eens naast zijn 
straffe tentamenstudies wat anders 

er in, en nog een paar instellingen, de 
~ Provinciale Raad voor de Volksgezondheid, 

het gemeentelijk bureau voor statistiek 
en dan heb ik iedereen wel gehad geloot 
ik. Een m~ltidisciplinair geheel dus. 

wil doen. Dat zie je ook met nieuwe spe-

En Berkemeier publiceert nog wel eens 
'wat. Hij heeft een ui tgebreide studie 
ge~aakt van het ambulancevervoer in 

cialisaties als gezondheidsrecht. lk 
geloof overigens dat .het voor iemand, 
of het nu een econoom is, een jurist of 
een sociale wetenschapper, die zich in 
de gezondheidszorg wil storten als hij 
atgestudeerd is, erg nuttig is als hij 
tijdens zijn studie die lappendeken al 
globaal heeft bekeken en misscnien nog 
_een onderdeel tje ervan heeft ui tgeplo
zen. lk heb hier bijvoorbeeld een 
paar skripties. U ziet dat in de ge
zondheidszorg de onderwerpen nog voor 
opscheppen oiggen". 

Doet U nu zelf nog iets aan wetenschap
pelijk onderzoek? 

"Voorzover daarvoor nog tijd is,j, merkt 
'_ de heer Krule op. Hij verlaat de kamer 

en komt even later met een paar mappen 
terug. "Dit hier ' zijn de stukken van 
de enquete die we straks onder specia
listen in poliklinieken willen houden. 
We hebben met het oog op planning van 
de poliklinieken in het AMC wat gege-
vens nodig met betrekking tot de af~ 
spraaksystemen die op het _spreekuur in 
de polikliniek door de diverse specia
listen worden ~ehanteerd. Stel dat een 
specialist,ee-n internist bijvoorbeeld 
om negen uur met zijn poliklinisch 
spreekuur begint, wat voor opdraohten 
heeft hij dan aan zijn secretaresse ge
gegeven7 Hoet ze om negen uur de deuren 
openzetten, en kan dan iedere patient 
die die ochtend door de internist moet 
worden onderzocht binnenlopen wanneer 
het uitkomt, wie het eerst komt het 
eerst maalt dus. Of werkt de specialist 
met een afspraakspreekuur, dus om negen 
uur meneer A, om half tien mevrouw B, 
enzovoort. af moet mevrouw B pas om 
kwart voor tien ko~en7 En ' is er dan 
misschien verschil tussen de behandel
tijd voor patienten die voor het eerst 
komen en patienten die komen voor con
trole of nabehandeling, herhalingspa
tienten zeggen we dan maar. Wil je een 
polikliniek opzetten, waarin je in een 
bepaalde tijdsperiode x patienten kunt 
verwachten, die door y specialisten 
behandeld moe ten worden, dan moet je 
ook weten hoelang die specialisten over 
de behandeling van een patient doen, wat 
zo ongeveer de gemiddelde behandeltijd 
is. Als je die ,niet kent, weet je ook 
niet hoeveel kamertjes, kleedhoekjes, 
wachtruimtes ectcetera je in die poli
kliniek moet bouwen. Dit is nu zo'n 
onderzoek waarmee we op het instituut 
al een tydje bezig zijn. Het is nogal 
bewerkelijk, en je moet ernogal wat 
veldwerk voor doen, je moet eerst eens 
met je enquete proefdraaien om te ~ij -
ken of de specialfsten de vragen wel 
kunnen beantwoorden, of ze voldoende 
duidelijk zijn, waar je ze nog moet bij
schaven. - ', 
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Nederland, dat is ook weer iets 
waar niemand nu eigenlijk het fij
ne van weet. 

Berkemeier: IfEr, is nameli,jk op 
dit gebied al een paar , jaar een 
nieuwe wet. Het invoeren daarvan 
gaat al net zo moeilijk als de 
invoering van Wet Ziekenhuisvoor
zieningen. lk ben' eens gaan uit
zoeken hoe dat nu komt, en dan 
stuit je op een geweldig inge
wikkelde problematiek met all e.
lei juridische, economische en 
andere haken en ogen. Maar laat 
ik daarover maar niet gaan uit
weiden, want dan zit U hier mor
gen nog. 

'tot slot 
Kruls: If We moe ten voor de werk
groepen nog ~en syllabus in el
kaar zetten, dan kunnen we die 
morgenocht'end meteen kopieren. 
We doen h;er vrijwel alles zelf, 
zonder secretariaat, postzegels 
plakken, boekhoude,n. Als we bui
tenlanders op bezoek hebben zijn 
we, ook nog reisbureau en regelen 
we excursies voor ze naar ge
zondheidsinstellingen, met nog 
logies en eten erbij, en af en 
toe laden we een bestelwagentje 
vol met alleriei audiovisuele 
middelen. We gaan dan de boer op 
om een lezing te houden, voor 
vormingswerkers of verpleegsters. 
En dan gaan we nogal eens naar 
een congres toe, want je moet op 
de ' hoogte blijven. Dat is ook voor 
je contacten nuttig". 

Berkemeier: "We vergelijken ons 
instituut wel een schertsender
wijs met een BOort univ~sitair 
middenstandsbedrijfje, ' waar spul
len verkocht worden die we niet 
zelf maken, maar betrekken van 
alle mogelijke toeleveringsbedrij
ven, van het GAK tot het Ministe
rie van Volksgezondheid (lacht). 

We verkopen behalve in de werk
groepen dan, geen standaardpakket. 
Ale iemand tentamen wil doen, of 
een Bkriptie wil maken, dan kun
nen we i nooit zeggen: leer ,dat boek
je maar uit je hoofd en daarover 
gaat het tentamen dan. ladera fa
culteit heeft weer eigen eisen 
om trent het aantal bladzijden dat 
je voor een keuzevak of bijvak 
moet bestuderen, eon soms denkt 
men niet in bladzijden, maar in 
studie~uren. , Andere faculteiten 
laten ons de vrije hand, dus U 
begrijpt dat we bij het samen
stellen van een tentamenpakket, 
met van alles re'kening moe ten 
houden, met de wensen van de kan
didaat, met de eisen die de ' fa
culteiten ,stellen, en ook hebben 
we zelf geleidelijk aan bepaalde 
minimumnormen ontwikkeld. We zien 
bijvoorbeeld niet graag dat de 
kandidaat zich op het tent amen 
nog laat meedobberen ep het kom~ 
pas van krantenkoppen, of die nu 
in de linkse of in de rechtse pera 
staan. Je moet wel blijk geven van 
genuanceerd en zelfstandig denken 
over gezondheidszorg. Als we dat 
hebben bereikt zijn we al een -heel 
eind in de goede richting gekomen. 
En wie zich wat dieper in een AI. 
deelprobleem wil storten,.kan daar-~ 
over een Bkriptie schrijven of 
tijdens een stage een onderzoekje 
doen. Een jurist heeft, om een 
voorbeeld te noemen, tijdens een 
.tage in een ziekenhuis in , Hil-
versum gewerkt aan een regeling 
voor de afwikkeling van fouten en 
ongevallen in dat ziekenhuis. U 
ziet het, je kunt hier alle kanten 
cp". 
Intussen is een paar maal de bel 
gegaan. Krulsl "Ilat zijn ,de me-
dische studenten, die hebben we ook 
in een apart werkgroepje. '>\ls ze 
bij ons aktief zijn geweest in 
zo'n werkgroep, dua zelf een in
leiding hebben voorbereid, of 'een 
veralag hebben gemaakt, dan krij
gen ze vrijstelling van een onder- 
deel van het examen Sociale Ge
neeskunde. Dat is een nieuwe rege
ling binnen de ' Vakgroep. Gezond
heidswetenschappen, waar we met het 
Instituut voor Sociale Geneeskunde 
en het Coronellaboratorium voor 
Bedrijfsgeneeskunde en Arbeids-
hygiene in zit ten If. ... 
Boven, op de tweede verdieping, ,.., 
horen we het geluid van st~elen 
die heen en weer worden geschoven. 
Een werkgroep. De huistelefoon zoemt 
een paar keer, en we maken uit bet 
korte gesprekje dat een van de me
dew\rkers via de intercom voert op 
dat hun collega hen vanuit een 
belendend vertrek opwekt boven 
het startsein te geven. Dat is 
v~or ons het sein van vertrek. Bo-
ven aan de trap nemen we afscheid. 
Professor Wiebenga komt juist de 
trap op, een -grote boodschappen-
tas vol dossiers met zich meezeu-
lend~ Op de onderste treden staan 
nog een cassetterecorder en een 

' ouderwetse dictafoon. Die moeten 
ook nog naar boven. ' 
Voorzichtig manouevreren we ons 
langs deze obstakels heen naar 
buiten. 

P.B~ en H.S. 
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b I ij ft 
Het Tijdverantwoordingsprojekt 
FR 74-039 va n de ekonomische 
fakulteit. 

Ik heb me de·laatste drie dagen 
heengeworsteld door F.E.I. ' Hamilton 
s bundel "Spatial Perspectives on 
Industria l Organization and Decis ion 
making". Met de notities die ik er 
van maakte ' kostte dat, scha t ik, 
30 uur, maa r het kunnen er ook 36 
geweest zijn. Voor mijn tijdverant
woordingsformulier besluit ik de 36 
maar aan te houden; heJ was per 'slot 
van rekening een nuttig boek en ,bij 
nuttige aktiviteiten ben je natuur
lijk altijd geneigd om je zelf wat 
hoger aan te alaan'. 
De kuns,t wordt nu om deze 36 uren 
te verde len over de 21 tijdsbeste
dingsmogelijkheden in eenheden van 

' een half uur, iets wat ,de docenten 
van de ekonomische fakulteit tegen
woordig gevraagd wordt. 
Na enig piekeren kom ik er uit. Ik 
besluit 6 eenheden te bestemmen 
v~~r mi,jn funktie als bibliotheek
beheerder ' (het boek kost f 71,30" 
dus je moet 'zo' n boek eerst maar 
eens goed beki jken voor je tot aan-

~haf overgaat), 20 eenheden voor , 
~t doktoraal kollege dat ik over ' 

dit onderwerp geef, 10 eenheden 
voor de boekbespreking, 4 eenheden 
v~~r enkele korrigerende opmerki ,n'
gen in een artikel, dat eigenlijk 
al klaar lag v~~r de drukker, 8 
eenheden voor de begeleiding van een 
doktoraal skriptie en 24 ~enhed~n 
voor een nieuw onderzoekprojekt. 
'( zie tabel kolom A; ik reken de 
boekbespreking maar tot "contact 
met vakgenoten"CVG). 
Mijn kollega be s teedt een halve 
eenheid aan het beKijken van mijn 
formulier en maakt de opmerking, 

de t ij d ? 
da t in de veran,twoording r vkening 
moet worden gehouden met het feit 
dat ik v~~r twee fakulteiten werk. 
Ik besluit de tijdverantwoo,ding 
te splitsen behalve voor BBS wan t 
de betreffende skriptie-student 
zit in de ekonomische fakulteit. 
CVG komt er ook ongesplitst uit 
want de boekbespreking is voor een 
geogr a fi sc h tijdschrift (zie tabel 
,kolom B). 

Het resultaat bevredi g t me niet. 
Eigenlijk is het toch zo dat ik 
juist het weekend heb besteed aan 
het Ie zen van di t boek omdat i-k in 
de week "daarop volgerid kollege, moet 
geven over hetzelfde onderwerp. Dit 
idee verschaft me trouwens een meer 
ve~antwoorde urenverdeling tussen 
de twee fakulteiten. Van de 18 stu
denten die doorgaans het kollege 
bijwonen horen er 12 bij de ekono
mische fakulteit en 6 bij de inter
fakulteit van aardrijkskunde en 
prehi s torie. Zie t abel kolom C (la
ten we hopen da t de studenten alle
maal komen). 

Mijn tevredenheid over het resul
t aa t duurt ' niet lang. Ik krijg op 
deze manier veel te veel uren op . 
m~Jn tijdve rantwoordingsformulier 
(docenten worden namelijk , niet ver
ondersteld overuren te maken) ter
wijl je bovendi en al s tevig in je 
schoenen mo et staan om 72 eenheden ' 
voor &&n kollege t e kunnen verant
woorden. En in werkelijkheid vielen 
sleChts 16 eenheden in de offici;le 
werktijd. 
Later vind ik in mijn postvakje een 
noti tie van mijn hoogleraar, die 
mij vraagt om om "faculteitsstra
tegische redenen" mijn urentabel 
in te leveren ~ Blijkbaar ben ik te 

l aat ., Haar wa t z~Jn "faculteits
str ategische redenen" eigenlijk? 
Zou hij bedoelen dat het aantal 
formatieplaatsen van de ekonomi
sche fakulteit meer onder druk 
staa t dan :ia t van de in terfakul tei t? 
Moet ik laten zien dat ik veel aan 
kollegevoorbereiding doe en weinig 
aan onderzoek? Of omgekeerd? 

Na enig nadenken kom ik tot de 
konklusie dat ik kolom D moet in
leveren. Uit, strategische overw'e
gingen, maar ook omdat het door
gaans de waarheid het dichts be
nadert. ' (ALS= algemene literatuur
studie; bij een asterisk leze men: 
aktiviteit, die ~uiten de offici;le 
werktijd wordt verri'cht). 

Drs. A.C.M. Jansen 

tabel tijdverantwoordingsformulier 

code A B C 'D 

CWP 
VOP 
TP 
CWK -
VOK 
TK 
CWO 
VOD --20-' 10 10 48 ' -24' 

-TD ' ---
BPR .-
BBP · BBS - ll 8 
"oPs' 2. 

, .. 2' 
OPb 24 12 12 

'VFR wc---
vv " -
-VVc-' 
VL 

'ALS 16 
CVG 10 10 
oil-Ii 6 3 ! 3~ • 
Totaal - - '- 72 35 48 . 2

'
, · 

korrostrapondentie 
AVONDSTUDENTEN IN DE NACHTTREIN ? 

~
n: van de wijzen waarop men in de ' eco - ' 
mie tot uitspraken omtrent de werke

ijkheid poogt te komen is de nachttrein 
of donkere-tunnel-m'ethode~ , 
Hierbij wordt vaak van de wilkunde ge= 
bruik gemaakt . Er worden enkele uit 
gangspunten en ingewikkelde formules 
in een passend model gestort, gemengd 
en gerangschikt en zonder dat men de 
tussenliggende stappe~' begrijpt of kan 
overzien rolt er tot s lot een antwoord 
uit de bus, dat meer tot de verbeelding 
spreekt. 

Een dergelijk gevoe l van onzekerheid en 
beklemmende onwe tendheid omtrent het 
toekomstige s tudiepakket moet speciaal 
de avondstudenten bekruipen , wanneer 
zij kennes nemen van het pakket van m 
maatregelen of - juister - het eisen
gamma van de aqtiegroep (AGE) Immers 
wat wordt hierin voorgesteld? 
Ten eerste dat de ~ursusduur (4 1/3) 
te kort is in vergelijking met het stu
diekwantum . Voorts dat als de studie 
duur is uitgerekt er nog extra tijd moet 
worden u'i tgetrokken ' - let wel, v,erplicht 
vo'or iedereen - om inzicht te verkrijgen 
in de vOlgende vakken: 
-wetenschapsfilosofie 
~dogmengeschiedenis (geschiedenis van 

het economisch denken) 
-methodologie (formele logica en dia
lectiek) 
Dit ,pakket zou in de propaedeutisohe 
fase gedoceerd moeten worden afgezien 
van de grohdbegrippen van de bedrijfs 
economie en de alge mene ecbnomie. 

Dit zijn voorgestelde veranderingen, 
zeker. Wat zou de ac tiegroep zijn zon
der actie , wat zonder drang tot wij
zigingen? Niets, ik herhaal: niets. 

,Voeren z~ dan actie om de actie? WedQr
om moe't het an'twoord negatief luiden. 
Zij pogen van de studie in de econo
mische'wetensc happen een grote re een
heid temaken . Dat is een loffelijk 
streven. Of de voorrrestelde vera nde
ringen echter oo~ verbete ringen zul 
l en inhouden mo e t ten zeerste worden 
betwijfeld. Wij bevind~n ons hi erm,\e 
namelijk . op het hellend vlak. Wat men 
wenst i-8, hoe be l angwekkend ook , in 
de tegenwoordige tijd een luxe.Slaan 
wij een blik op .de andere uni ve r s i
teiten in den lande dan blijkt het yak 
methodologie alleen aan de Erasmus 
universiteit van Rotterdam verplicht 
gesteld te zijn. Let weL, in de docto 
raalfase, als men van toeten zowel 
a l s van blaze~ weet in het orkest der 

' economie. Hierover valt nog te denken 
voor Amsterdam. Maar om zondermeer een 

zesde jaar aan de studie toe te voe
gen zou een enorme kostenstijging met 
zich brengen bij de huidige massaliteit 
van de universitaire studie. Dat be
tekent dat er minder 8tud~n,en toe
gelaten kunnen~inbreuk op de ex
terne democratisering is t o-c h nooit 
de bedoeling ,va n de actiegroep geweest? 
T~ch dreigt dat hiermee te geschieden 
Bovendien zou de aanzwellende stroom 
van a vondstudenten welke de graei van 
onze faculteit verdubbelen kunnen stag
neren: met name zij , die zeer goed g,e
motivee rd deze studie blijken te vol
gen zouden na instelling van een ex
tra jaar de moe d kunnen ,opgeven, an
dere potentiele avondstudente n be'
g innen ,er zelfs niet aan ! Had de po 
litieks actiegroep o~k niet ee n meer 
gel ~ke spreiding van macht, kennis en 
inkomen hoog in hasr vaandel geschre 
ven ? Op deze manier merken we d~ar niets 
va n. Uit Gsande van onze maats~happe lijke 

orde bl~kt dat alleen wijzigingen in de 
vraag en aanbod verhoud ingen kan l eiden 
t ot een gel~Ktrekken van het inkomen van 
haofd-, versus ha ndarbei d . 

, Michael Vall.. den Brink 
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